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Vizita tovarăşului NICOLAE CEAUŞESCU 
în  Columbia şi sosirea în Ecuador
Vizita ia

A.şa cum s-a anunţat, preşedintele 
Nicolae Ceauşescu a făcut miercuri, 
.împreună cu tovarăşa Elena Ceauşescu 
o vizită de o jumătate de zi în ora
şul Medellin, principalul cţntru in
dustrial al ţării ?i capitala provinciei 
Antioquia.

Pe aeroportul Playa Herrera al o- 
raşului, solii poporului român sínt- sa
lutaţi cu cordialitate de guvernatorul 
provinciei Antioquia, Ignacio Betan- 
curt, Campuzano, de alte oficialităţi 
locale. Se intonează imnurile celor 
două ţări. Preşedintele Nicolae 
Ceauşescu primeşte onorurile gărzii 
militare aliniate pe aeroport. Nume
roşi cetăţeni aflaţi în incinta şi pe te
rasele aerogării îşi exprimă prin a- 
plauze bucuria de a-1 avea în mijlocul 
lor pe conducătorul unei ţări priete
ne.

Primul popas al oaspeţilor români 
la Medellin este Asociaţia Naţională a 
Industriaşilor Columbbni (A.D.NJ.). 
Preşedintele Nicolae Ceauşescu, tova
răşa Elena Ceauşescu, celelalte persoa
ne oficiale romane sínt întîmpinaţi

de preşedintele A.D.N.I., Luis Prieto 
Ocambu, .care, urîndu-le bun venit, 
îi invită în salonul de onoare. în alo
cuţiunea pe care o rosteşte, preşedin
tele Asociaţiei Naţionala a Industria
şilor Columbieni dă expresie satisfac
ţiei şi mîndriei pentru cinstea deose
bită făcută iprin această vizită.

A luat apoi cuvîntul preşedintele 
Nicolae Ceauşescu.

Expunerea conducătorului statului 
român a fost puternic aplaudată.

Cel de-al doilea punct inclus î» 
programul vizitei la Medellin este 
Compania Columbiană de Ţesături 
„Coltejer", întreprindere modernă, cu 
un randament ridicat şi un sistem 
modern de organizare a producţiei.

în  continuarea vizitei, guvernatorul 
provinciei Antioquia şi soţia sa au o* 
ferit la „Club Campest«* un prînz 
în onoarea înalţilor oaspeţi români. în 
timpul prânzului, care a decurs într-o 
ambianţă cordială, au luat cuvântul 
guvernatorul Ignacio Bctancurt Cam
puzano şi preşedintele Nicolae 
Ceauşescu.

In cursul după-amiezii, oaspeţii s-au 
înapoiat la Bogota.

Cuvintarea tovarăşului 
NICOLAE CEAUŞESCU

la Asociaţia Naţională 
a Industriaşilor Columbieni

Domnule guvernator,
Domnule preşedinte al Asociaţiei 

Naţionale a Industriaşilor,
Doamnelor şi domnilor,
Aş dori să exprim bucuria noastră 

că ne aflăm astăzi în frumosul oraş 
Medellin, că ne aflăm în mijlocul re
prezentanţilor Asociaţiei Naţionale a 
Industriaşilor, despre care ştim că 
joacă un rol important în dezvoltarea 
economică a Columbiei.

Aş dori să mulţumesc pentru cu
vintele de salut şi pentru aprecierile 
pe care domnul preşedinte al asociaţiei 
le-a făcut la adresa - poporului meu, a 
dezvoltării sale economice şi sociale.

Am venit în Columbia ca sol al 
unui popor care şi-a cîştigat prin 
lupte grele independenţa, a devenit 
stăpîn pe destinele sale şi îşi făureşte 
printr-o activitate intensă o viaţă 
nouă ce îi asigură bunăstarea şi feri
cirea. Am venit în Columbia la un 
popor de care n© leagă o serie de afi
nităţi de limbă, de cultură, de care 
»ie leagă trecutul istoriei noastre, ^dar 
mai cu seamă un şir de asemănări în 
ce priveşte lupta pentru independenţă 
naţională şî multe preocupări comune 
astăzi în  dezvoltarea, economică şi so
cială, în  consolidarea independenţei 

, naţionale, în participarea la lupta pen
tru asigurarea unor relaţii noi între 
toate statele, fără deosebire de orân
duirea socială, pentru o lume mai 
dreaptă, a păcii şi colaborării interna
ţionale,

DoresO să vă declar de la început 
că am avut discuţii- deosebit de bune 
cu preşedintele ţarii dumneavoastră, iar 
miniştrii şi specialiştii _ caro mă înso
ţesc au avut convorbiri cu O seamă da 
conducători ai economiei dumnea
voastră, In cadrul acestor convorbiri, 
am ajuns î i  multa concluzii comune 
cu privire Ia dezvoltarea colaborării 
actuale dintre ţările noastre. Dum
neavoastră ne-aţi prezentat aici o se
ric do rezultate în dezvoltarea econo
mică şi socială, în dezvoltarea indus

triei şi agriculturii din Columbia. Ca 
prieteni aj poporului columbian ne 
bucurăm de aceste rezultate şi sîntem 
convinşi că poporul dumneavoastră va 
obţine succese to t mai mări în. dez
voltarea industriei, agriculturii, ştiinţei 
şi culturii, în ridicarea bunăstării sale 
materiale şi spirituale. -

România a obţinut, de asemenea, 
rezultate însemnate pe calea dezvol
tării sale economice şi sociale. Indus
tria românească produce astăzi de 25 
de ori mai mult decît înainte de răz
boi. în domeniul energiei, produceam 
înainte do război — am luat ca ter
men de comparaţie această perioadă în 
care a fost obţinută producţia cea 
mai avansată a României dinainte de 
1944 — 1,5 miliarde kWh; astăzi pro
ducem 48 miliarde kWh. Produceam 
280 000 tone de oţel; în acest an vom 
produce peste 8 milioane, şi în 11975 
circa 11 milioane tone. Producem as
tăzi cca 40 000 de tractoare de dife
rite tipuri în fiecare an, de la cele 
mai mici pînă la cele de 380 şi chiar 
400 CP; înainte, nu produceam nici 
un tractor! Producem autocamioane, 
de asemenea, de diferite tipuri, pînă 
la cele do 50 tone, şi în următorii 
cîţîva ani, poate în 1976, vom pro
duce autocamioane de 100 tone. Pro
ducem întreaga gamă de maşini agri
cole, mijloace de transport, utilaj mi
nier, utilaj petrolier, şj, fără a ne 
lăuda, după toate datele internaţionale, 
ocupăm în ceea ce priveşte utilajul 
petrolier, locul trei în lume.

Producem, de asemenea, utilaj ener
getic hidro şi termo, utilajele şi agre
gatele hidro de la cele mai miri pînă 
la cele de 180 megawaţi, iar cele termo 
pînă la 000 de megawaţi şi vom trece 
la agregate de 600 şi 1 000 do mega
waţi. Producem şi utilaj chimic, uti
laj . pentru industria materialelor de 
construcţii, producem ciment şi alte 
rh-aterialc de construcţii, utilaj pentru

(Continuare în  pag. a IV-a)

C erem onia sem nării 
D eclaraţiei so lem n e  com u ne

Miercuri seara, la sediul Preşedinţiei 
Republicii Columbia — Casa Bolivar 
— a avut. loc ceremonia semnării De- 
daraţiei solemne comune a Republicii 
Socialiste România şi a Republicii Co
lumbia.

Documentul a fost semnat din par
tea româna de preşedintele Consiliului 
de Stat al Republicii Socialiste Româ
nia, Nicolae Ceauşescu, şi de ministrul 
afacerilor externe, George Macovescu, 
iar din partea columbiană de preşedin
tele Republicii Columbia, Misael Pas
trana Borrero, şi de ministrul afaceri
lor externe, Alfredo Vasqucz. Cafri- 
zosa.

După semnarea documentului, cci 
doi preşedinţi şi-au strîns călduros 
mîinile, s-au felicitat cordial.

Ceremonia semnă iii documentului,

de o deosebită importanţă pentru dez
voltarea ulterioară a relaţiilor dintre 
cele doua state, a fost transmisă în 
direct de posturile de radio şi tele
viziune columbiene.

Plecarea din Bogota
Joi dimineaţa, la ora 9,30 (ora lo

cală), [preşedintei© Consiliului do Sta* 
al 'Republicii Socialisto Româaia, 
Nicolae Ceauşescu, şi tovarăşa Elen* 
Ceauşescu au încheiat vizita oficială e- 
fectuată în Columbia, la invitaţia 
preşedintelui Misael Pastrana Borrero.

După semnarea documentelor ofi
ciale, ia Palatul prezidenţial «Casa 
Bolivar" — documente caro consfin
ţesc rezultatele pozitiv» şi cuprinză
toare ale vizitei —, preşedinte!» 
Nicolae Ceauşescu şi tovarăşa Elena 
Ceauşescu, însoţiţi do preşedintei® 
Pastrama Borrero şi doamna Cristina 
Arango Vega de Pastrana, s-au în 
dreptau spre aeroportul internaţional 
„El Dorado", unde a avut loc cere
monia plecării.

Aeroportul este pavoazat sărbătoreş
te cu drapelele de stat «le celor două 
ţări. Sîn't intonate imnurile de stat 
ale României şi Columbiei. Garda mi
litară prezintă onorurile, apoi, tova
răşul Nicolae Ceauşescu şi tovarăşa 
Elena Ceauşescu îşi iau rămas bun de 
la personalităţile columbiene prezente 
pe aeroport.

La scara avionului, preşedintele 
Nicolae Ceauşescu şi tovarăşa Elena

Ceauşescu îşi iau un călduros rămas 
bun de la preşedintele Pastrana şi 
doamna Cristina Arango Vega de Pas
trana.

Ea despărţire, preşedintei* Colum
biei îşi exprimă satisfacţia pentru re
zultatele vizitei întreprinse de şeful 
statului român, apreciind că ea va du
ce la strângerea relaţiilor dintre cele 
două ţări şi popoare. Preşedintei» 
Nicolae Ceauşescu şi-a exprimat con
vingerea că relaţiile ro-mâmo-columbie- 
n» vor cunoaşte, în urma vizitei, e ţi 
mai mare dezvoltare.

După ce înalţii «olî ai poporului ro
mân 6alută încă e dată, de pe scara 
avionului, pe cci prezenţi pe aeropor
tul „El Dorado“ din Bogota, aeronava 
[prezidenţială decolează, îndroptîndu-se 
spre Quito, capitala Republicii Ecua
dor — următoarea etapă a vizitei pre
şedintelui Consiliului de Stat al Ro
mâniei, tovarăşul Nicolae Ceauşescu 
şi a tovarăşei Elena Ceauşescu in A- 
mcrica Latină.

Pînă la frontiera cu Ecuadorul, ae
ronava românească este însoţită de a- 
vioane cu reacţie ale forţelor armate 
columbiene.

Sosirea la Quito
Preşedintele Consiliului de Stat al 

României, Nicolae Ceauşescu, şi tova
răşa Elena Ceauşescu au început, joi 
dimineaţa, o nouă etapă a călătoriei pe 
continentul latmo-american — Repu
blica Ecuador.

lnvccinîndu-se cu Columbia şi Peru, 
scăldat de Oceanul Pacific, Ecuadorul 
îşi merită numele familiar de „Ţara 
de la jumătatea pămîntului“ — linia 
ecuatorială trecînd la numai câţiva 
kilometri de Quito, capitală stiuată la 
peste 2 800 metri înălţime.

Aeroportul „Mariscal Sucre" al ca
pitalei ecuadoriene este pavoazat cu 
drapelele de stat ale Republicii Socia
liste România şi Republicii Ecuador. 
In întâmpinarea înalţilor oaspeţi, a  ve
nit pe aeroport preşedintele Guillermo 
Rodriguez Lar* }i alte oficialităţi 
ecuadoriene.

Ea coborârea din avion,- preşedintele 
Ecuadorului adresează preşedintelui 
Consiliului de Stat al României un 
călduros salut de bun venit şi îşi ex
primă convingerea că vizita sa va duce- 
Ia strângerea relaţiilor între cele două 
ţări şi popoare. La rândul său, pre
şedintele Nicolae Ceauşescu transmits 
un salut călduros din partea Consiliu
lui de Stat şi a sa personală, din par
tea colaboratorilor care îl însoţesc şi 
a întregului popor român.

Se trag 21 de salve de artilerie.
In continuarea ceremoniei sínt in

tonate imnurile de stat ale României 
şi Ecuadorului.

De preşedintele Nicolae Ceauşescu sa 
apropie primarul oraşului Quito, Sixto 
Duran Ballen, care, îi înmânează di
ploma de oaspete de onoare al capi
talei ecuadoriene, precum şi cheile ora
şului.

Tovarăşul Nicolae Ceauşescu adre
sează un cuvînt de mulţumire prima
rului, precum şi populaţiei _ oraşului 
Quito, căreia îi urează mari succese 
în activitatea pentru dezvoltarea Ecua
dorului, sănătate şi fericire.

Apoi, sínt prezentate preşedintelui 
Ceauşescu celelalte persoane ofjciale 
ecuadoriene, venite la aeroport^să în 
tâmpine pe înalţii oaspeţi români.

In continuare sínt prezentaţi pre
şedintelui Ecuadorului persoanele ofi
ciale car» îl însoţesc pe şeful statului 
român.

Ceremonia ia sfârşit prin trecerea_ în 
revistă de către cei doi preşedinţi a 
gărzii de onoare, alcătuită din cade; 
ai Colegiului militar «Eloy Alfaro", 
care este aliniată pe aeroport.

Pentru a-i saluta pe .preşedintele 
Nicolae Ceauşescu, pe tovarăşa Elena 
Ceauşescu au venit în această zi pe 
aeroport, răspunzând chelnării Confe
deraţiei Oamenilor Muncii din _ Ecua
dor, centrul sindical cel mai im
portant al ţării, numeroşi locuitori 
a; oraşului, care poartă -pancarte cu 
urări de bun sosit; „Bienvenido presi
dent« Ceauşescu“, „Amistad Ecuador-

Declaraţia Comitetului Central 
al Partidului Comunist Român

întregul popor român « luat cunoştinţă cu adincă 
indignare de lovitura de stat provocată î» Chile de 
forţele reacţiunii, in cîrdăşie cu imperialismul, care a 
dus la înlăturarea guvernului constituţional, demo
cratic şi progresist, expresie a voinţei poporului chi
lian.

Am aflat, de asemenea, cu profundă durere şi con
sternare de asasinarea mişelească a preşedintelui Salva
dor Allende Gossens, eminent om de stat, patriot şi 
progresist, conducător al poporului chilian prieten, 
militant pentru pace şi colaborare intre popoare.

Lovitura de stat a forţelor reacţionare constituie 
un grav atac împotriva clasei muncitoare, ţărănimii, 
intelectualităţii, a tuturor forţelor progresiste patrio
tice din Chile şi din întreaga lume, împotriva luptei 
poporului chilian pentru progres economico-social, şi 
aduce mari prejudicii independenţei şi suveranităţii 
naţionale a Republicii Chile.

Comitetul Central al Partidului Comunist Român 
şi întregul nostru popor îşi exprimă profunda indig
nare împotriva acestui complot reacţionar, a terorii 
reacţionare dezlănţuite contra forţelor democratice, 
patriotice, progresiste din Chile.

Cerem încetarea imediată a acestor acte de teroare 
şi ne exprimăm profunda solidaritate cu forţele pa
triotice, progresiste şi democratice din Chile, încrede
rea că poporul chilian va restabili toate drepturile şi 
libertăţile democratice, ordinea constituţională, va 
face să fie respectată voinţa sa.

Considerăm că nici o forţă nu va putea învinge 
forţele progresiste, democratice din Chile, nu va putea 
abate poporul chilian de pe calea luptei pentru o 
viaţă mai bună, pentru progres, pentru dezvoltarea sa 
economico-socială independentă.

COMITETUL CENTRAL 
AL PARTIDULUI COMUNIST ROMÂN

* 7 3 -r itm  şi calitate la cote maxime!

Pe şantierele de consdin A g n ita

Se poate vorbi despre o co
moditate a constructorului?

In p a g i n a  a  4 - a

•  Comunicat comun româno columbian 
e  Conferinţa de presă  a tovarăşului 

Nicolae Ceauşescu
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Rumania” — sínt cîteva din inscrip
ţiile ce pot fi citite pe marile bande
role purtate de aceştia. In semn de 
cinstire deosebită se aud cuvintele 
rostit': în româneşte „Trăiască
Ceauşescu, trăiască România!".

In drum spre reşedinţa rezervată 
oaspeţilor români, Ia „Hotel Quito“ 
din centrul oraşului grupuri de cetă
ţeni, purtînd steguleţe ale celor două 
ţări, fac o caldă manifestare de simpa
tic preşedintelui român.

La reşedinţă, preşedinţii ta ra  şi 
Ceauşescu se întreţin cordial tim p’de 
cîteva minute.

Ca o expresie a solidarităţii dintre 
clasa muncitoare ecuadoriană şi cea 
română, preşedintele Confederaţiei 
Oamenilor Muncii din Ecuador, 
Becjjuer Sanchez, a ţinut să trans
mită personal preşedintelui Nicolae 
Ceauşescu, imediat după sosirea sa la 
reşedinţă, un salut frăţesc din partea 
tuturor membrilor confederaţiei.

Reportajul vizite; a fost realizat de:
ROMULUS CÄPLESCU 
RADU PASCAL 
PETRU POPESC®

D# cînd eram copil uni-a plăcut 
şă merg şi să priveso trenurile in 
gară. îmi plăcea mirosul de cărbu
ne, îmi plăcea să ipriveso oamenii 
din gară, grăbiţi sau nu, pierind 
în  concedii sau venind la lucru, 
încerc şi a s tăz i.,, Ino;rc să ghi
cesc ceva din biografia celor care 
trec pe lingă m in e ... M-am apro
piat mai mult de gară şi de oame
nii ei. De preocupările lor deloo 
sentimentale, deloc melancolice, de
loo absconse. Şi m-am convins că 
acolo, timpul se măsoară numai în 
■minute şi secunde, în clipe de în 
cordare, de tensiune.

Ora 6,13. Oră de vârf. Au sosit 
trenurile cu navetişti, t a  5,45 so
seşte personalul nr. 3 C56, dinspre 
Gopşa Mică, la 5,59, c:j cu nr. 205, 
dinspre Arad, îa 6,02 cei cu nr, 
2 C67, dinspre Rm. Vâlcea.., For
fotă. Oameni cil serviete, cu imn- 
carca învelită în ziar, îmbrăcaţi în 
haine de lucru. BJnii au ochii încă 
umflaţi da 6omn. Cei mai mulţi ss 
grăbesc. Au de schimbat două au
tobuze pînă ajung la serviciu. Ga
ra, la această oră, este principala 
poarta a cetăţii, prin care se scurge 
şuvoiul de bărbaţi şi femei. Silit 
oameni care zi de zi trec pe-aci, 
care s-au obişnuit şi nu mai bagă 
de seamă micii’-:, schimbări ori ne
ajunsuri.

întreb îa chioşc. N-au venit în-' 
că ziarele centrale. ..Tribuna Sibiu
lui* este. „Presa centrală vine as
tăzi (miercuri 5 septembrie 1973) 
numai după ora 15. Ciad n-am 
marfa trebuie să vorbesc mult. Am 
răguşit. Noroc' cu ziarul nostru. 
Am primii 545 de bucăţi“. Flore-a 
Labă — interlocutorul meu — are 
56 de ani şi e „ziarist“ din 1933, 
A venit ia Sibiu în 1936 şi lu
crează în gară din martie 1961. îl 
cunosc toţi şi eî cunoaşte pe.mulţi.

— NRJ! dacă no refqrim la echipa 
lui Gustav Wonner.

— DA! când în discuţie este lucra
rea: alimentare cu apă a oraşu
lui.

Activitatea constructorilor agniţeni, 
aparţinători de lotul Mediaş al între
prinderi; judeţene de construcţii mon
taj Sibiu, se desfăşoară pe multiple 
şantiere. Şi aici, la fel ca în întreaga 
ţară, ritmul lucrărilor este ridicat, 
„bătălia" pentru recuperarea restanţe
lor şi intensificarea eforturilor în ve
derea punerii în funcţiune a obiecti
velor la termen este acerba. Iată care 
este radiografia unei zile de lucru 
obişnuite.

La blocurile nr. 10 şi 11 din zona 
Parc, construite prin O.C.L.P.P., lu
crul este în toi. Am întâlnit aici, ca 
peste toc în aceste zile, acelaşi frea
măt al muncii specific şantierelor de 
construcţii. Oamenii lucrau cu spor; 
utilajele funcţionau din plin. „Pînă 
în prezent totul e bine. N-am simţit 
încă lipsa vreunui material sau n-a 
trebuit să stăm pentru că utilajele 
n-au funcţionat". Cuvintele aparţin 
muncitorului Emil Fleşariu, care între 
două mişcări ale operaţiei ce o exe
cuta, a ţinut să sublinieze cum se 
munceşte la ci. Pentru că pe acest 
şantier deşi, conform planului, era 
prevăzut a se ridica doar un singur 
bloc, se lucrează, concomitent, la 
două. De ce? Răspunsul ni-1 dă Gustav 
Wonner, maistrul şantierului: „Avem 
o macara buna ş,i e păcat să O folo
seşti doar pe jumătate! Apoi, de ce-am 
mai aduce-o şi la anul, pentru con
struirea celuilalt bloc? Acum sîptem 
aici, cu forţe, materiale şi utilaje; 
cred că-i bine să facem deodată cele 
două blocuri. In loc să aşteptăm pînă 
vin fierarii, dulgheri; sau zidarii, fie
care meseriaş lucrează la celălalt bloc 
şi pe măsură ce termină într-o parte 
se mută alături".

Dar, cîte nu se pot spune despre 
ingeniozitatea echipei maistrului Won
n e r . . .  Bunăoară, am aflat că pentru 
accelerarea ritmului de lucru s-a pro
pus înfiinţarea în oraş a unei staţii 
de betoane, care poate deservi mai 
multe şantiere deodată. Raţiunea a 
fost aceea de a se evita transportul 
neeconomicos al balastului dintr-o 
parte în alta, ca şi de a nu se risipi 
materialele etc. Existând un singur 
depozit de materiale, există şi o sin
gură sursă — sigură — de aprovizio
nare, fără încrucişări şi pierderi de 
bunuri. De asemenea, s-a propus să se 
folosească prefabricatele în vederea 
renunţării la , cofraj şi alte operaţii 
auxiliare. Deşi se aduc din Orlat, pre
fabricatele sínt la timp pe şantier.

Altminteri spus, toate măsurile luate 
cu operativitate de membrii acestui 
colectiv converg spre realizarea îna

inte de termen — sfârşitul anului — 
a celor două blocuri. Şi acesta nu este 
doar primul succes al constructorilor 
agniţeni. Cu 5 luni în devans au mai 
fost date in  folosinţă -22 apartamente 
construite din fonduri de stat, precum 
fi alte obiective.

Dacă cele consemnate mai sus con
stituie un motiv do mîndrie pentru 
constructorii agniţeni, nu acelaşi lucru 
îl putem spune — şi o recunosc chiar 
ei •— despre lucrarea alimentare cu 
apă din sursă locală. Termenul de pu 
nere în funcţiune este stabilit la 30 
noiembrie a.c., iar la finele lunii au
gust trebuia dată parţial în folosinţă. 
Or, deşi luna august a trecut de muh 
şi în curînd soseşte noiembrie, lucră-

(Continuare în pag. a Il-a) 
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In pagina a 3-a:
P e n t r u
i n t e n s i f i c a r e a  
a c t iv i tă ţ i i  d e  s e z o n  
în  a g r i c u l t u r ă

A a f i r m a  
în s e a m n ă  
a  r e a l iz a

In  p r a g u l  n o u lu i  a n  u n iv e r s i t a r  d e s p r e :

D ezvoltarea tînărului 
centru universitar-Sibiu
Convorbire cu tov. conf. dr. loan Vesa, decanul facultăţilor de Istorie şi 
filologie şi de ştiinţe econoniico-administrative

— Tovarăşe decan, ne-am obiş
nuit să vorbim despre tînărul cen
tru universitar sibiam. Mai este po
trivit, după părerea tiv., acest atri
but, acum, în pragul celui de al 
5-lea an de activitate?

— S-a spus nu o dată, şi cu per
fectă îndreptăţire, că înfiinţarea la 
Sibiu a unei facultăţi de filologie şi 
apoi a uneia cu profil economico- 
adminisitrativ a corespuns unei necesi
tăţi şi a însemnat, în acelaşi timp, 
reînnodarea unei tradiţii cu care ora
şul nostru,-străvechi centru de cultură, 
se ntîndreşte pe bună dreptate.

In acest răstimp care ne desparte 
de momentul debutului s-a conturat 
un centru universitar cu prolii dis
tinct, bine definit, s-a creat o atmos
feră de tineresc entuziasm de studiu 
şi muncă, a cărei influenţă, ne place 
să credem, se face simţită în viaţa 
spirituală a oraşului nostru.

Dispunem, prin grija organului ju
deţean de- partid şi graţie ajutorului 
primit din partea Universităţii „Babeş- 
Boiyai" din Cluj, de care aparţinem, 
do o bqzä materială care asigură des
făşurarea în condiţii optime a pro
cesului instructiv-educativ. S-a consti
tuit, pe parcursul anilor, un colectiv 
de cadre didactice de înaltă compe
tenţă. Am reuşit să atragem spre

munca la catedră specialiştii cei mai 
bine pregătiţi din diverse domenii de 
activitate. Nu exagerez deloc apre
ciind că în rândul studenţilor noştri 
domneşte o atmosferă de seriozitate 
care ne îndreptăţeşte să credem că 
vor devenj specialişti de nădejde, ono- 
rînd din plin profesiunile pe care şi 
le-au ales.

Desigur, pe lingă alte centre mai 
vechi, Sibiul universitar continuă să 
fie încă tînăr. Nu ne deranjează acest 
epitet, dar ţin să subliniez că noi îi 
asociem şi sensurile schiţate în aceste 
scurte consideraţii.

— Anul acesta a fost marcat de 
repartizarea primei promoţii de 
absolvenţi. . .

— Intr-ade-văr, o dată cu închcii- 
rca anului universitar care a trecut, 
primii 50 de profesori au părăsit fa
cultatea. Ei au fos* repartizaţi în în
văţământul superior, mediu şi de cul
tură generală, la oraşe şi sate. Sîntem 
convinşi că nu vor uita alma mater, 
că vor menţine această legătură spiri
tuală, spre folosul lor şi al nostru, 
că vor şti, la rândul lor, să instruiască 
şi să educe tinerele generaţii la nive
lul exigenţelor pe care le impune pro-

(Continuare în pag. a II-a) 
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„Trec pe-aici to t felul de oameni. 
Unii sínt grăbiţi fi trebuie să h  
răspunzi repede",

11 las pe nea I-'lorea dînd din 
umeri: „încercaţi mai târziu, poate 
ne sosesc pînă a tu n c i..."

Ora 7,30.. S-a mai liniştit circu
laţia. Femeile de serviciu fac cu
răţenie după primul „val”. „Pe un
de trece multă lume se vede. Tre
buie să măturăm des*. E adevărat.

pînă la 12—13, s-a dus, începe a- 
glomeraţia şi trebuie să fii cu o- 
chii-n patru. — Locomotiva 2 533 
de la 15 la 2 — C.F.R.-ul e a doua 
armată. Trebuie multă atenţie, mul
tă ordine şi disciplină. Nu-ţi poţi 
permite nici cea mai mică eroare". 
Calm, echilibrat, stăpîn pe fiecare 
gest, Gheorghe Ungumanu este' vă
dit incomodat de prezenţa ntea. A- 
ceşti oameni îmi plac. Mai rărnîn.

Deloc sentimental 
despre oamenii gării...
— File de reportaj —
Dar parcă prea multă murdărie s» 
face!

Ora 8,30. Nu mai am ce face
pe peron. In „turn" îl găsesc d: 
serviciu pe Gheorghe Ungurcanu, 
impiegat de mişcare, şef de tură. 
Stă -pe un scaun, având în faţă pa
noul de comandă înţesat cu butoa
ne, beculeţe şi linii luminoase. Are 
41 de ani, e din Săsciori (Alba) şi 
din 1959 lucrează la Sibiu. Soţia-i 
este învăţătoare („Şi-a dat anul a-
cesta definitivatul"’)• Are doi
icţi, unul în clasa •a Xi-a, eclă
în clasa a V-a. Cel mare se
face, poate, ceferist. Vine des
la mine". Lucrez în turc „12
24“. E şi greu ;i uşor. M-am
bişnuit şi-mi place. l-’ac munca <
de 21 de ani. — JLibcr la 10 i
nevra 2 — Acum se lucrează r
mal, după grafic. Dacă nu mănânc

Nu şi-a luat decît 15 zile din con
cediu („Ca să poată toţi să prin
dă cîteva zile de vară"). Are a- 
partamenţ în Hipodrom. E mulţu
mit. Se consideră un om realizat 
pe plan social. „Sínt unii care vin 
şi pleacă. Nu reuşesc să se adap
teze. Aid nu poţi veni după o 
noapte de chef sau după o zi în 
care nu te-ai odihnit". Beculeţele 
colorate se aprind şi se sting. Gh. 
Ungureanu vorbeşte cu mine, dar 
nu pierde din ochi panoul. Mă 
ridic. Plec, având convingerea că 
atita timp cit acest om se află a- 
colo nimic neprevăzut nu va tul
bura circulaţia pe linii în  staţia 
Sibiu . . .

Ora 9,30. Ion Frăţii,; — 56 de 
ani, din 1944 la calea ferată — este 
magaziner la mesagerie. De la dum
nealui aud pentru a doua oară ex

presia „a doua armata". Soţia este 
muncitoare la „Flamura roşie“. 
„Lucrez de mult aici. Călătorii sínt 
prea nervoşi. Ai nevoie de mult 
calm. Trebuie să te stăpineşti. Cind 
văd unul pus pe harţă îl servise, 
îi fac repede formele să ntă scap 
de el. Şi la mine la mesagerie e ne
voie de punctualitate, promptitudi
ne. Trenul n-aşteaptă“. Curios lu
crul oameni] aceştia presaţi de 
(timp au o vorbă blinda, liniştită, 
o cuminţenie a mişcărilor. Şi din 
nou aud că, unii, chiar mulţi ti
neri, „nu fac purici” în meseria 
asta. Nu-mi vine să cred! Nea Fra- 
ţilă nu-mi sipune nimic despre lip
sa de spaţiu. Asia o aflu ceva mai 
tirziu d e j a  şeful biroului reclama
ţii, Edgar Boskovics: „Din 1964 
pînă în prezent traficul de mărfuri 
a crescut de 12 ori.' Lipseşte mina . 
necalificată. Mărfurile sosite stau 
uneori zile întregi. Actuala maga
zie nu mai corespunde necesităţi
lor. Nu există o' rampă acoperită 
unde să staţioneze conteinerele. Re
clamaţii? Avem destule. De la 
începutul acestui an am întocmit 
819 prooîse verbale dc constatare 
a violării unor vagoane de marfă. , 
Sigur ca beneficiarii reclamă. In 
urmă cu cîţiva ani existau frinari. 
Acum sínt trenuri de cite 60 de 
vagoane fără nimeni..care să aibă 
grijă. Da multe ori actele trenului 
sínt încredinţate mecanicului de 
pe locomotivă. îmi pare rău după 
fiecare ceas pe care-1 irosesc scriind 
procese verbale, cercetând dosare 
d» urmărire a transporturilor. Şi 
literalmente nu răzbim“ . . .  Deci nu 
totul merge „ca pe roate". Mai 
există şi lipsuri. De ce si le oco-

(Continuare în pag. a IlI-a) 
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1CÂLEIOOSCQP CULTURAL 1
#  Azi, 14 septembrie, ora 20, 

orchestra de cameră a Casei de 
cultură a municipiului Sibiu va 
susţine un concert î» sala Filarmo
nicii de stat. Se vor interpreta pie
se de Bach, Mozart, Mendelssohn, 
avînd ca solişti pe Ionel Păuna, 
Christina Gîţă, Adelina Oprea», 
Cristian Flore», toţi studenţi ai 
Conservatorului „Ciprian Porum- 
bescu“ dia Bucureşti. Dirijor: Erwin 
Zweier.

^  In cadrul ciclului „File de 
istorie", la Casa de cultură a sindi
catelor din Mediaş, ieri la ora 17, 
a avut loc simpozionul pe tema 
„Aniversarea a 125 de ani de la 
luptele din Dealul Spirii*. A vorbit 
maiorul loan Lăzăroiu.

•  Ieri după-amiază, la Clubul 
C.F.R. a avut loc dezbaterea „Pen
tru deservire şi bună calitate“ — 
cu participarea a numeroşi invitaţi 
de la poştă şi telecomunicaţii, sa
lariaţi ai C.F.R. şi reprezentanţi ai 
sindicatului.

noűe

Cînd e Frăcea, 
nu e Müller

Locuitorul Manoil loan, domici
liat î» Sibiu, str. Garibaldi nr. 2, a 
achitat la întreprinderea comunală 
din Sibiu suma de lei 50 pîntru ca 
un specialist al acestei întreprinderi 
să se deplaseze la domiciliul său 
spre a-i întocmi un deviz pentru 
lucrările de canalizare din curte în 
stradă. A trecuţ de atunci o vre
me, a venit vara, acuşi trece toam
na şi solicitantul (în schimb cu 
soţia sa, o săptămînă unul, o săp- 
tămînă celălalt) bate drumurile pe 
la sediul întreprinderii comunale în 
zadar. Cînd e Frăcea nu e Müller, 
cînd e Müller nu e . . .  vorba pro
verbului.

Pe amîndoi, oare, o să-i găseas
că vreodată?

Ce fel de tată
este  acesta?

După „corecţiile“ repetate aplica
te soţiei, care şi-a luat lumea in 
cap, nemaiputind suporta teroarea, 
Wiiheim Gross, sudor la „Indepen
denţa“, domiciliat pe str. D. Zam- 
firescu nr. 2 din Sibiu, a început 
să-şi extindă excesele de brutalitate 
şi asupra copiilor. Recent, unui 
dintre ei, elev, a lucrat în timpul 
vacanţei pe şantierul întreprinderii 
judeţene cri drumuri şi poduri şi a 
cîştigat vreo 800 de lei, din caie 
şi-a cumpărat o mapă de vinilin 
în care voia să-şi pună cărţile pen
tru şcoală. N-a apucat s-o poarte. 
Tatăl, „grijuliu“, şi-a însuşit odată 
cu mapa şi restul banilor ciştigaţi 
cu trudă de copil. Ce-a făcut cu 
ei? Ce face şi cu restul celor pe 
care îi cîştigă şi nu-i dă în casă 
pentru întreţinerea copiilor. I-a 
băut pur şi simplu.

Degradant mod de a înţelege da
toria părintească!

Edilitare
In vară, pe sir. Vasile Aron s-au 

adus b o rd u ri... Cetăţenii au ră
suflat uşuraţi. Adio noroi, gropi, 
zloată! Da de undo. Bordurile au 
căpătat altă destinaţie, adică au 
fost duse p : alte străzi, gropile au 
rămas, buruienile cresc, iar cînd 
vor începe ploile, pe stradă se va 
putea merge (cu mici transbordări) 
chiar şi cu barca. După trecerea 
intemperiilor, în primăvară vom 
găsi iar pantofi, galoşi, şoşoni, pier
duţi iprin zloata Străzii. Cei noro
coşi, poate, vor avea parte chiar 
şi de cîte o pereche. . .

In altă zonă: Avem noi o arteră 
de mare trafic — strada Ştefan ccl 
Mare. Partea carosabilă, plină de 
nisip, pietriş, pămînt pierdut din 
basculantele ce aprovizionează şan
tierele de peste linia ferată, riscă 
să fie îngropată îa aceste reziduuri, 
care, uneori, sínt strînse în grămezi 
şi zac aşa neridicate cu săptămînile. 
Le spulberă vîntul, le împrăştie ve
hiculele hipo şi auto, le spală ploi
le şi înfundă canalele de scurgere. 
De ce, oare, dacă se string nu se 
şi cară? E atît de greu?

Cît despre 
cîrciumi. . .

Se to t vorbeşte (o, de s-ar face 
cît se vorbeşte în acest sector!). 
Bufetul „Trei stejari", cu un ex
terior plăcut şi cu un interior de
plorabil, cu feţe de mese murdare, 
cu pardoseala plină de mizerie, 
cu . . .  Cît despre sortimente sau 
despre ospătari să au mai vorbim. 
Paharele? Colcăie de microbi. . Nu
mai ca nu-i vezi cu ochiul  ̂liber. 
Şi, totuşi, consumatorii ^se înghe
suie şi beau. Iar dacă sínt clienţi, 
se face planul. Şi, unde s- face pla
nul înseamnă că treaba merge stru
nă. Este?

GEORGE CIOBANU

î n  l i n i ş t e a  s ă l i i  d e  l e c t u r ă  
a  B i b l i o t e c i i  „ Â s t r a “

Cărţile închid în pagini o lume 
a realităţii sociale surprinse la un 
anumit timp, o lume a semaelor 
exacte ce se lasă descifrate de cel 
ce le caută. Cei care se apropie de 
cărţi, de tainele lor, sínt oamenii 
diferitelor vîrste, diferitelor profe
sii şi preocupări.

Ne-am propus în zilele trecute o 
vizită la unul din lăcaşurile pres
tigioase ale oraşului, unde cărţile se 
oferă intenţiilor diverse: biblioteca 
„Astra". Liniştea bănuită în inte
rior se lasă descoperită încă din 
faţa uşii nedeschise a sălii de - lec
tură. Păstrînd datul silenţios pă
trundem în peisajul minţilor preo
cupate, concentrate asupra pagini
lor în care literele se înşiră una 
după alta în cuvinte, în noţiuni, 
în construirea unei lumi a ineditu
lui interferat celei mai perfecte rea
lităţi.

Purtînd ochelari cu ramă neagră,
cu stilou] în mînă, cu pasiunea ci
tită în expresie, Ioa.n Stănuleţ — 
tehnician de utilaje medicale la 
A.J.I.R.A.M. — conspectează ceva 
într-un caiet, citeşte alte paragra
fe, din nou notează:

— Ce citeşti dumneata tovarăşe 
loan Stănuleţ?

— Propriu-zis est'î vorba, la ora 
actuală, de un studiu extraprofesio- 
nal, ce va deveni însă util profe
siei mele în viitor. Studiez „Ra
dioul — nimic mai simplu", o lu
crare semnată de A. Aisberg. La 
noi în instituţie sínt mai multe 
secţii. Cu timpul voi veni în con
tact cu unele aparataje electronice 
şi pentru a mă descurca mai bine 
în electroni, tuburi, conexiuni, 
m-am gindit să studiez această car
te. Astfel voi cunoaşte mai bine 
principiile de funcţionare, ce-;a 
ce-mi va folosi în micile depanaje 
ivite la radioul de acasă.

In colţul unei săli e absorbită de 
lectură Maria Rusu o tînără abia 
ieşită parcă din adolescenţă, studen
tă în anul III la facultatea de is
torie şi filozofie, secţia psihologie.

Cu cîteva zile înaintea deschide
rii anului universitar studiază pen
tru lucrarea de diplomă. O intere

sează elementul memoriei, corela
ţia memorie — afectivitate. Studi
ile preliminarii s-au oprit de data 
aceasta la cartea lui Vlad Voicu- 
lescu „Ce este memoria“. Deşi o 
carte de popularizare, aduce nou
tăţi şi pentru cei ce vor deveni 
specialişti în viitorul apropiat. Do
reşte să-şi construiască o teză de 
diplomă în care, pe cît posibil, să 
predomine nota de contribuţie per
sonală.

— In contextul curentului ac
tual de modernizare a învăţămîn- 
tului este implicat studiul metode
lor şi procedeelor de predate de 
ultimă oră, — ne spune profesoara 
de matematică Mana Popa, de la 
Şcoala generală Veseud-Slimnic. 
Mă pregătesc pentru examenul de 
definitivat. Studiez „Matematica şi 
teoria numerelor“ de Eugen Rusu. 
Exigenţa în pregătirea profesorilor 
se va răsfrînge cu bune rezultate 
în procesul de reducere a distanţei 
profesor-elev, în obţinerea unui 
randament tot mai mare di» partea 
elevului, în realizarea unei maxime 
eficienţe a învăţămîntului.

— Care este numele, profesia şi 
pasiunea ce vă aduce în biblioteci? 
— întrebăm un alt cititor.

— Mă numesc Mihai Opan şi 
sínt rectificator la I.P.A.S. Pentru 
mine biblioteca este mai mult de
cit o recreere. Sínt mereu aici, 
pentru că sínt un pasionat lector 
de proza. Mă atrag romanele, bio
grafiile romanţate şi îndeosebi pro
za de factură psihologică. Acum 
citesc „Meşterul Rembrandt“, scris 
dc Jean Mens. E prima mea întâl
nire cu Rembrandt. Mă fascinează. 
II voi mai căuta în cărţi şi albume. 
Citesc autori ai literaturii univer
sale şi româneşti. Caut proza ce-mi 
pune probleme, ce-mi solicită timp 
mai îndelungat de reflecţie. Iubesc, 
de asemenea, poezia, pe care, în in
teriorul meu, o egalez cu un con
cert infinit de muzică simfonică. 
Poezia mă transpune într-o lume a 
relaxării totale. Cel mai acasă mă 
simt alături de Baudelaire şi Ver- 
lain, din lirica franceză, şi de So- 
rescu şi Păunescu, din cea româ
nească.

Cartea

Studentul si societatea
In 1968 a luat fiinţă Centrul de cer

cetări pentru problemele tineretului, 
pe baza Hotărîrii Plenarei C.C. al 
P.C.R. din 29 noiembrie—1 decembrie 
1967. Printre obiectivele Centrului s-a 
situat la loc însemnat şi studierea 
problemelor tineretului universitar şi 
a raporturilor lui cu societatea. In 
acest sens, în strînsa colaborare cu 
Asociaţia Studenţilor Comunişti, cu 
Ministerul Educaţiei şi învăţămîntului, 
cu numeroase cadre didactice, cercetă
tori, activişti ai organizaţiei studen
ţeşti şi cu studenţii, s-a realizat pen
tru prima dată în ţara noastră o in
vestigaţie la nivel naţional, Opinii stu
denţeşti (1969). Cercetarea urmărea 
obţinerea unui eşantion studenţesc re
prezentativ pentru a se realiza o an
chetă în măsură să releve, la acea 
dată, aspecte socio-profesionale privi
toare la studenţimea ţării. Datele cer
cetării au fost editate de Centrul de 
cercetări pentru problemele tineretu
lui, în două buletine şi apoi dezbă
tute pe larg cu ocazia mai multor 
simpozioane şi colocvii. în acelaşi 
timp, s-a sondat opinia cadrelor aso
ciaţiei studenţeşti în legătură cu mo
dalităţile de perfecţionare a activităţii 
politico-educative, profesionale, cultu
rale, sportiv-turistice şi social-gospo- 
dăreşti în taberele de instruire, de la 
Izvorul Mureşului, ale studenţilor. 
Concluziile au fost de asemenea edi
tate într-un buletin din 1971.

Cercetările de mai sus şi-au propus 
ca temă studierea unora dintre aspec
tele esenţiale ale caracteristicilor şi

dinamicii profilului politic şi socio- 
profesional al studentului României so
cialiste" (cf. Studentul şi societatea,
Ed. Dacia, 1973). Sc realiza astfel o 
sincronizare a cercetărilor sociologice 
româneşti la o tradiţie autohtonă şi 
o abordare a unor probleme de mare 
interes în sociologia contemporană, 
după cum se încerca o introducere în 
ceea ce în studiile de specialitate se 
numeşte Studentologie: „subdisciplină 
predominant sociologică, integrată în 
cercetarea multidisciplinară a genera
ţiei tinere, avînd ca obiect studierea 
tineretului universitar, conceput ca 
realitate socială aflată în raporturi 
complexe atît cu mediul social ime
diat (universitatea), cît şi cu societatea 
în ansamblul ei" (op. cit. p. 10).

Rezultatele foarte interesante ale 
acestor cercetări sínt publicate recent, 
ca anchetă sociologică, în studiul Stu
dentul şi societatea (la care nc-am re
ferit mai sus), sub auspiciile Centru
lui dc cercetări pentru problemele ti
neretului, de către un colectiv presti
gios, format din: Elvira Cincă, Gheor- 
ghe Crăciun, Roman Cresin, Fred 
Mahler, Vasilc Miftode, Aehim Mihu, 
Constantin Schifirneţ. Lucrarea este 
compusă din patru capitole: I. Pen
tru o „studentologie“ sau îii loc de 
introducere, II. Structura şi dinamica 
socio-profesională, III. Dimensiunile 
informaţiei politice, IV. Concluzii (be
neficiind şi de un rezumat în limba 
engleză).

N. GHEORGHE

Trei dintre tinerii 

care activează 

in cercul de 

sculptură al clu

bului Indepen

denţa Sibiu: Emil 

dárda?, Constan

tin Dezdrea, Ion 

Gherman 

Foto:
FRED NUSS

Proaspăt absolvent de liceu, de 
curînd mecanic cuhgător la poli
grafia sibiaaă, Octavian Horşia ci
teşte romanul Iui Dostoievski „Ne
bunul“.

— Dostoievski?
— Da, mă pasionează problemele 

de psihanaliză. L-am descoperit pe 
Dostoievski şi vreau să-l cunosc 
total. Sínt convins că fiecare carte 
a lui mi-1 va dezvălui într-o altă 
faţetă. Apoi, voi bate la poarta 
lui Camus şi Kafka. Vreau să-i în
ţeleg pe toţi trei în profunzime. 
In altă ordine de idei, aş dori să 
urmez facultatea de artă plastică. 
Anul acesta nu am reuşit. Dar 
trebuie să perseverez. Asta mă în
vaţă frumuseţea scrierilor şi spuse
lor lui Dan Hăulică şi ale altor 
critici şi teoreticieni de artă.

— Psihologia şi filozofia sî»t

două mari pasiuni ale mele — îmi 
apune tinărul strungar de la 
I.R.M.E., Wilhelm Schneider, «lev 
în anul II al liceului seral. Beletris
tica nu mă mai satisface; »în* la 
vîrsta cînd mi-am definit pasiunea, 
doresc să mi-o justific mie însumi, 
e-o perfecţionez şi, poate, atunci 
cînd voi avea deplină încredere în 
forţele melc de receptare voi î«- 
ccrca să deschid poarta unei fa
cultăţi.

Da, toţi aceşti oameni deosebiţi 
sínt doar cîţiva din cei 80—90 de 
cititori zilnici ai sălii de lectură din 
bibliotecă. O bucurie a pasiunilor 
înlănţuite în fotoliile sălii străbate 
„Astra" trecînd parcă în afara zi
durilor. Emoţia e mare, e justifi
cată şi consideră inutil corneptariul.

F. RADULESCU

Pe şantierele de con
strucţii din Agnita

COrmare din pag. I)

rile sínt mult rămase în urmă. De 
ce? Ne întrebăm şi noi, mai ales că. 
aşa după cum ne informa tov. Gheor- 
ghe Lengen, primarul oraşului! 
„Această lucrare este cea mai impor
tantă din cîte le are oraşul pe ’73*. 
Este adevărat că în ceea ce priveşte 
beneficiarul s-a făcut tot ce se putea 
face: populaţia a sprijinit pe construc
tor prin muncă patriotică, răspunzînd 
prezent ori de cîte ori a fost solici
tată. Ba mai mult. Sîntem încredin
ţaţi de conducerea oraşului că for
mula: Cereţi şi vă dăm! folosită de 
beneficiar n-a reuşit să-i scoată din 
ritmul lent pe constructori, care to t . . .  
tărăgănează lucrarea (?!). De fapt a- 
devărul este ca lucrurile merg cum 
merg din cauză că proiectul fiind în
tocmit „din birou“, pe terén cele 
două părţi nu Se pot pune de acord. 
Tov. Karlheinz Gross, vicepreşedin
tele Consiliului popular orăşenesc este 
de părere că, în urma şedinţei de co
mandament, vor fi reglementate toate 
problemele, chiar şi cele legate de

pompele aduse şi montate, care acum 
trebuie scoase şi înlocuite.

Dincolo de aceste neînţelegeri între 
factorii care concură la realizarea lu
crărilor de investiţii întrevedem însă 
fisurile organizatorice ale sistemului de 
lucru. Ce folos că în timpul iernii 
s-a sudat conducta de aducţiune a 
apei, dacă doar în luna mai a fost 
băgată în pămînt? Comoditatea con
structorului — cunoscută şi recunos
cută de cei în mîinile cărora stă pu
terea . de a o înlătura — nu poate fi 
schimbată în operativitate atka timp 
cît toţi factorii se „consolează" cu 
ideea că răul provine de l a . . .  proiect. 
Nu contestăm — şi vom reveni asu
pra celor arătate în prezentul arti
col — că şedinţa de comandament ce 
s-a ţinut a avut darul să impulsioneze 
activitatea şi pe acest şantier. Dar ce 
s-a făcut pînă acum în acest sens este 
încă insuficient, mai cu seamă pentru 
că oraşul are nevoie urgentă de apă 
şi e păcat ca o lucrare începută şi 
aflată în pragul terminării să fie pă
răsită, utilajele şi chiar clădirea să 
aştep te ... reîntoarcerea constructoru
lui Pentru definitivare!

D ezvoltarea tînărului 
centru universitar-Sibiu
(ürmare din pag. I)

cesul de modernizare continuă' a îtir 
vătămîntului.

Dacă este adevărat că nivelul de 
pregătire al discipolului este măsura 
priceperii şi dăruirii dascălului, atunci 
este drept să considerăm acest mo
ment ca unul din cele mai importante 
evenimente din viaţa centrului uni
versitar sibian, un eveniment ale cărui 
dimensiuni le va defini practica ş i . . .  
viitorul.

— Revenind la preze«t, v i rog 
să vă referiţi şi Ia recentele exa
mene de admitere.

— Exigenţa manifestată de comisiile 
de admitere şi încorporarea unui nu
măr de 25 de candidaţi declaraţi reu
şiţi la prima sesiune, nc-au obligat 
să organizăm în luna septembrie un 
nou examen pentru' completarea celor 
70 de locuri de la Facultatea de ştiinţe 
economico-administrative. Deşi a în
semnat pentru noi eforturi suplimen
tare, considerăm binevenit acest al 
doilea concurs, pentru că ne-a dat po
sibilitatea unei selecţii riguroase, dacă 
avem în vedere că s-au prezentat cam 
şapte candidaţi pe un loc. Jîste  firesc, 
după aprecierea noastră, să procedăm 
în acest mod.

După cum se ştie, această facultate, 
cu profil unic în ţară, pregăteşte, pen
tru prima oară la noi, specialişti^care 
vor lucra în administraţia locală de 
stat, în sectoare cu profil economic 
şi în sectoare cu profil pur adminis
trativ. Planul de învăţămînt este ast
fel conceput îneît să asigure viitorilor 
absolvenţi o pregătire complexă, di
ferită de cea a colegilor lor de la_ fa
cultăţile cu profil economic sau juri
dic din celelalte centre universitare. 
Este lesne de înţeles că însuşi acest 
specific impune exigenţe superioare.

In programa de învăţămînt, ponde
rea principală — cam 80 la sută —■ 
o reprezintă disciplinele economice şi 
juridice. Este o combinaţie — dacă 
rni-e permisă expresia — neobişnuită 
între două ştiinţe neînrudite^ dar care, 
bine însuşite, dau acea pregătire com
plexă de care vă vorbeam mai înainte. 
O pregătire completată, desigur, şi de 
alte discipline, ca matematică supe
rioară aplicată Ia economie, informa-

CINEMA

Centrul meteorologic Sibiu comu
nică: vreme în încălzire uşoară, cu 
cerul variabil. Vîntul va sufla pînă 
la potrivit din sectorul nord-vest. 
Temperaturile minime vor fi cuprinse 
între 5 şi 10 grade, iar cele maxime 
între 18 si 24 grade.

SIBIU PACEA: 
Distratul (orele 9,00; 

11,30; 14,00; 16,30; 19,00; 21,00);
ARTA: Conspiraţia (orele 10,00; 12,00; 
14,30; 16,30; 18,30; 20,30); TINERE
TULUI: Aladin şi lampa fermecată
(orele 10.00: 12.00; 14.30; 16,30; 18.30;
20.30) ; 7 NOIEMBRIE: Ceaţa (orele
10,00; 14,00; 16,00; 18,00; 20,00).

MEDIAŞ: PROGRESUL: Copiii că
pitanului Grant (orele 9,00; 11,15;
14,00; 16,30; 19,00; 21,15); TINERE
TULUI: Nici un moment de plictH 
scală (orele 10,00; 16,30; 18,30 şi
20.30) .

CISNADIE: POPULAR: Dragostea 
începe vineri (orele 11,00; 16,00;
18.C0: 20,00).

DUMBRĂVENI: 7 NOIEMBRIE) 
Veronica (orele 18.00; 20.00).

APOI.nu DE SUS: 23 AUGIJS V 
Fata care vinde flori (brele 17,00 şi
19,00).

COPŞA MICA: POPULAR: O afa
cere (orele 17,00 şi 19,00).

Ca dispoziţia dv.
AGNITA: 8 MAI: Fuga e săaătoasâ 

(orele 16,00; 18,00 şi 20,00).
OCNA SIBIULUI: Atentatul (orele

17,00 şi 20,00).
BAZNA-BAI: Drumul spre vest

(orele 17,00 şi 20,00).

□ TELEVIZIUNE

Telex. 18,05 — Tragerea Loto. 18,15
— Cunoaşteţi legile? 18,35 — La vo
lan. 18,50 — Teleconferinţă de presă. 
19,20 — 1001 de seri. 19,30 — Tele
jurnal. 20,05 — Mătasea şi metalul. 
Din lirica latino-americană. 20,25 — 
Drumuri în istorie. Dimitrie Cante- 
mir. Descriptio Moldáviáé. 20,40 — 
Prim-plan. Dina Cocea, 21,15 — Pa
gini de umor: Aventuri în epoca de 
piatră. 21,40 — Telcglob. Peru. 22,00
— 24 de ore.

9,00 — Curs 
de limba rusă. 9,30

— O viaţă pentru o idee. Aurel 
Vlaicu. 10,OC — Telex. 10,05 — Al 
VI-lea Festiv.il internaţional „George 
Knescu“. 11,05 — Istoria filmului so
nor (reluare). O ţară nouă pe harta 
filmului: Japonia. 13.00 — Telejur
nal. ^16,00- 17,00 — Teleşcoală. 17,30
— Curs de limba engleză, 18,00 —

CONCERTE
Astăzi, la ora 20, la 

Teatrul de vară din 
Sibiu va avea loc un spectacol — con
cert de muzică uşoară prezentat de 
formaţia vocal-instrumentală „Stereo".

tică şi maşini de calcul, limbi străine 
ş.a.

Nevoia de cadre cu o asemenea pre
gătire complexă explică şi creşterea 
foarte dinamică a locurilor la Facul
tatea economico-administrativă. In 
prezent avem, în numai trei ani de 
studii, 170 studenţi la cursurile de zi 
şi 100 la cele fără frecvenţă.

— Dar la facultatea de filologie 
şi istorie?

— Aici numărul studenţilor se ri
dică la 288. După cum g-a mai anun
ţat, ea funcţionează cu două secţii şi 
mai multe subsecţii: secţia de istorie 
— cu limba şi literatura germană sau 
engleză ca specialităţi secundare — şi 
secţia de filologic, cu limba şi litera
tura germană (principal) şi limba şi 
literatura română sau engleză (secun
dar); engleză (principal) şi română sau 
germană (secundar).

Putem aprecia, după aproape ^trei 
ani de activitate cu această formulă pe 
secţii, că hotărîrea de a extinde pro
filul facultăţii în acest sens a fost 
bine gîndită, ea asigurând şi o mai 
judicioasă repartizare a viitorilor pro
fesori pe specialităţi şi implicit. . .  re
partiţii mai bune la sfârşitul cclorl 
patru ani de studii.

Consider că este demn de amintit 
faptul că nivelul de pregătire al candi
daţilor a fost, î* general, foarte ri
dicat. La filologie s-a intrat __cu medii 
peste 8, iar la istorie cu medii peste 7. 
Este o dovadă în plus, dacă mai era 
nevoie, că Sibiul rămîne oraşul şcoli
lor, o excelentă pepinieră de specia
lişti în multe domenii.

Intr-un context nuri general, _ a? in
sista asupra faptului că studenţii noştri 
sínt foarte bine pregătiţi. O dovedeşte 
şi indicele ridicat de promovabilitate 
pe care îl înregistrăm.

— Care depinde, însl, de «xî- 
geaţa profesorilor. . .

— Criteriul nu este, totuşi, atît de
supus aprecierilor subiective, cum 
poate părea la prima vedere. Oînd 
spun aceasta, mă bazez _ şi pe faptul 
că în comisiile de examinare sínt cu
prinşi, nu o dată, şi cadre didactice 
de la universitatea, clujeană, ceea ce 
nu conduce la scăSerea mediei gene
rale a notelor obţinut« de studenţii 
noştri. Este un merit al lor şi al ca
drelor noastre didactice şi un rezultat 
al condiţiilor materiale de care dis
punem . . .  , ,  .

— Despre care v2 rog vorbiţi 
ceva mai pe larg. . .  . . .

— Spuneam la începutul convorbirii 
noastre că organele locale de partid 
s-au îngrijit să asigure cadrul material 
optim pentru buna desfăşurare a acti
vităţii noastre. Desigur, baza noastra 
materială se îmbogăţeşte continuu. Ca 
să citez doar două exemple, aş anunţi 
doar faptul că biblioteca _ noastra a 
ajuns, prin succesive achiziţii, la un 
număr de 35 000 volume, profihndu-se 
pe specificul celor două facultăţi şi 
că de curînd am primit _o instalaţie 
foarte modernă, montată în cabinetul 
fonic. Ţin să menţionez aici faptul 
că şi din acest punct de vedere, al 
dotărilor de care ne folosim, ne bu
curăm de sprijinul generos al uni
versităţii clujene. Este, fireşte, de a- 
mintit şi faptul că pînă în toamna 
viitoare va fi pus la dispoziţia stu
denţilor al căror număr este, după 
cum am arătat, în_ continuă creştere, 
noul cămin, a cărui construcţie a m- 
ceput în acest an.

— Pînă atunci să ne permiteţi 
să urăm succes cadrelor didactice 
şi studenţilor de la facultăţile si- 
bierie în noul an universitari

— Vă mulţumim!

ÎNTREPRINDEREA „BALANŢA“ SIBIU
Pentru noua secţie de mecanică fină şi de precizie, 

organizează cursuri de calificare de scurtă durată, fără 
participare în producţie, în următoarele meserii:

— strungar de precizie
— frezor de precizie — bărbaţi
— turnător de precizie
— lăcătuş mecanică fină (postliceal) mixt.

C O N D IŢII:
— strungarii şi frezorii minimum 8 clase generale
— turnătorii minimum 4 clase elementare
— lăcătuşii absolvenţi ai liceului teoretic
— necalificaţi
— vîrsta de 18—35 ani.

ACTE NECESARE:
— certificat de absolvire (2 copii şi originalul)
— certificat de naştere (copie şi original)
— fişă medicală
— 3 fotografii tip buletin
— adeverinţă de cîştig mediu (pentru cei angajaţi).

Cursanţii beneficiază de indemnizaţii lunare de
400 lei sau cîştigul mediu pe ultimele 3 luni (12 luni 
construcţii-montaj) dacă au calitatea de angajaţi, plus 
300 lei lunar cazare în oraş sau 150 lei în mediul rural, 
dacă au domiciliul stabil în altă localitate şi nu au fost 
angajaţi în ultimele 3 luni.

Prezentarea pentru înscriere 24—26 septembrie 
1973, iar deschiderea cursurilor 1 octombrie a.c.

Grupul şc o la r  
de construcţii Sibiu

str. Pedagogilor nr. 7, telefon 1 12 15, 
primeşte FĂRĂ CONCURS înscrieri în anul I 
la şcoala profesională, meseria ZIDAR-BETONIST, 
pînă la data de 17 septembrie 1973.

Se pot înscrie absolvenţi a 8 clase, cu vîrsta pînă 
la 18 ani.
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întreprinderea de prelucrare 
a lemnului Sibiu

recrutează absolvenţi a 8—10 clase elementare pentru 
Şcoala profesională şi ucenicie la locul de muncă în 

[.meseria de tîmplar.
Informaţii suplimentare se primesc la comparti-j 

i mentül personal şi învăţămînt, telefon 2 00 60, str 
Rîului nr. 23.

, y A W W W < V A V W .V W iV W .V A V .V .* / iW W 2 V » W i?lŞ
$

î n t r e p r i n d e r e a  d e  in d u s 
t r ia l i z a r e a  c ă r n i i  S ib iu

:j angajează de urgenţă:
— 1 şef birou mecanic şef
— 3 portari
Angajarea şi salarizarea se face îp baza^Legii ni 

12/1971 cu studii şi vechime corespunzătoare.
Informaţii suplimentare se dau la compartiment!! 

j  personal-învăţămînt, telefon 1 15 00.

... - — w » ■ ir- -w-aîrrer-'«'"'

CETĂŢENI!
In conformitate cu decretul nr. 380/16.07.1973, 

Ministerul Industriei Uşoare prin întreprinderile de 
preindustrializare şi achiziţii (D.C.A.) este^ singurul 
organ, care are dreptul să colecteze şi să achiziţioneze 
pieile de orice fel, plătind preţuri majorate între „<
30—80°/#. p /

Pieile de animale de orice fel nu pot face obiectul 
comerţului particular, iar nerespectarea noilor dispo-j 
ziţii constituie contravenţie şi se sancţionează. :

în consecinţă, predaţi pieile spre vînzare centre-j 
lor de colectare D.C.A. din oraşe şi municipii, cît şi 
achizitorilor din comune.

Regionala 
de căi 
îerate 
Braşov

angajează prin transfer 
?au concurs:

— contabil şef pentru J

Secţia L 4 Sibiu.
Informaţii la biroul per

sonal, telefon 1 11 39, in
terior 285, Sibiu.

SCHIMB locuinţă! cedez 3 aparta
mente pentru 3—4 camere, cu curte. 
Telefon 1 44 33.

GĂSIT binoclu tren Braşov—Sibiu. 
Adresaţi comuna Porumbacu de Jos. 
satul Colun 47, Aaghel.

PIERDUT legitimaţie nr. 702 pe 
numele Moldovan Elena. O declar 
aulă.

PIERDUT legitimaţie nr. 203, eli
berată de „Vitrometan“ Media;, pc nu
mele Samoilă Maria. O declar nulă.

OFER 2 camere mari, bucătărie co
mună, etaj, ultra central, doresc simi
lar, indiferent cartier, cu grădină. 
Telefon 2 34 18, orele 16—20.

PIERDUT cal murg, 16 ani. coadă 
tăiată, puncte albe spate. Adresaţi 
Sibiu, str. Caprelor 10. Recompensă.

I
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P en tru  intensificarea a c tiv ită ţii de sezo n  in ag r icu ltu ră

A afirma în
seam nă a  realiza

Cîmpul — din nou în prim-plan. 
Oameni şi maşini, agregate şi mo
toare, planuri şi acţiuni, informări 
şi realizări, ritm şi satisfacţie — 
iată suficiente elemente ce oferă o 
largă bază de apreciere a stilului 
actual de muncă al colectivelor. 
Cooperatorii şi mecanizatorii, ingi
nerii şi tehnicienii sint mobilizaţi, 
sub conducerea comuniştilor, in bă
tălia pentru punerea la adăpost a 
producţiei agricole a acestui an, 
pentru pregătirea rodului viitor. 
Probleme de stringentă actualitate.

de prestanţă necesitate: eliberarea 
grabnică a terenurilor, strîngerea 
cartofilor, inului, porumbului pen
tru siloz, fertilizarea cîmpurilor, e- 
xecutarea arăturilor, discuirilor, în- 
sămînţărilor. Probleme de maximă 
importanţă pentru viaţa de sezon 
a satului — şi nu numai a acestuia. 
Probleme rezolvate cu o înaltă 
competenţă- în multe locuri. Pro
bleme care, însă, pentru unii ră- 
miu în sfera accidentalului, a in
ti mplătorului . . .

acest „furt de căciulă“? „Am primit 
indicaţia să raportăm toate ogoarele 
de vară la arături pentru însămînţărî", 
motivează inginerul Gh. Secreanu. 
Oare nu ar ii fost mai cinstit să se 
raporteze NUMAI realizările . . .  reale, 
ca să zicem aşa? Mai ales că la Cîrţa 
se lucrează bine. cel puţin în privinţa 
recoltării cartofilor — acţiune care va 
fi încheiată în maximum zece zile, 
conform aprecierilor — realiste, de 
astă dată — ale aceluiaşi specialist.

Procesul... combi
nelor şi al eficientei

De puţin timp, în cartierul sibian de locuinţe Hipodrom III a început asfaltarea căilor de acces dintre noile blocuri (stingă). Suita de blocuri turn din acelaşi 
cartier -  construcţii ale anului 1973 (dreapta) Foto: FRED NUSS

Aşa după cum 
sínt oamenii...

Cî mp ia de sub munte s-a „îmbră
cat* de sărbătoare. Acum, în această 
zonă elemestül aproape şocant al o- 
goarelor este grupa d e . . .  saci plini cu 
cartofi. C ît vezi cu ochii — saci dol
dora de rod. Şi mulţi, mulţi oameni. 
Şi tractoare. Şi maşini de scos car
tofi. La Cirţişoara, de exemplu, deşi 
ritmul de lucru încă n-a atins „co
te maxime“, se acţionează concret pe 
două direcţii: recoltat cartofi şi în- 
sămînţări de toamnă. La recoltarea 
cartofilor, în hotarele „Cîmp în jos“, 
„Corabie“ şi „Lunca-n jos“ — meca
nizatorii au mobilizat trei maşini de 
tip E-649. Mai mult de 110 coopera
tori din cele două brigăzi de cîmp 
— Oprea şi Streza — sínt angajaţi, 
din zori şi pînă noaptea târziu, în a- 
ceastă acţiune. „La zi avem strînsă 
producţia de pe 22 hectare. Recoltăm 
cu o viteza zilnică de 5—6 hectare. 
Asta înseamnă că în două săptămîni 
ne apropiem de terminatul recoltării 
cartofilor".

Aurel Budac, preşedintele unităţii, 
aflat în mijlocul oamenilor, în hotarul 
„Cîmp în jos“ manifestă optimism în 
privinţa punerii la adăpost a produc
ţiei. „De cînd avem „magazia“ de 
cartofi, nu am avut pierderi prin pe
risabilitate. Mai ales în acest an, da
torită condiţiilor meteorologice opti
me, tuberculii sínt uscaţi, aşa că păs
trarea lor nu va pune probleme. Dăm 
zor cu scosul şi transportul producţiei 
din cîmp. Aproape fiecare om a venit 
în cîmp cu toată familia, aşa că pu
tem vorbi de o productivitate bună“.

De menţionat că la Cirţişoara meca
nizatorii au lucrat în acord global 
cultura de cartofi de pe 43 hectare. 
Pa această suprafaţă de teren nu s-a 
executat manual nici o lucrare. Şi re
coltatul se va face mecanizat, aşa în- 
cît aportul secţiei la realizarea unor 
producţii bune de cartofi este substan
ţial. Datorită, însă, unor „mici scăpări 
organizatorice“, două maşini de re
coltat cartofi au „zăcut“ cîtva timp 
la sediul secţiei, în timp ce cîmpul 
cunoştea o imperioasă nevoie de ase
menea utilaje. Nici preşedintele Aurel 
Budac, nici directorul S.M.A. Arpaşu 
de Jos, nici inginerul şef Ilie Geleriu 
n-au reuşit să ofer* o explicaţie o- 
biectivă a acestei stări necorespunză
toare de lucruri. S-a acţionat însă ne- 
întîrziat' — evident, în urma cunoaş
terii concrete a situaţiei — pentru pu
nerea în funcţiune a acestor maşini, 
aşa încât cooperativa agricolă să poa
tă acum folosi zilnic 5 maşini la re
coltarea cartofilor. Deci aproape s-au 
dublat capacităţile de lucru . . .

Gîrţişorcnii sínt în stadiu avansat 
şi la semănat. In ziua de 12 septembrie 
se lucra cu două agregate la „Fîntîna 
Folanii“. Alte 20 hectare „acoperite*, 
aşa incit la zi secara pentru boabe a 
fost semănată pe 140 din cele 400 
hectare planificate. Mai existau încă 
40 hectare terenuri pregătite pentru 
semănat şi încă 20 hectare terenuri 
arate. Alte 69 hectare terenuri erau 
eliberate în aşteptarea plugurilor. Deci, 
larg front de lucru pentru semănat. 
Două tractoare executau arături, al
te două discuiri, unul aplica îngrăşă
minte chimice. Desigur, nu se poate 
vorbi de forţe impresionante, dar dacă 
sínt folosite intens — după cum se 
vede — realizările onorează o hărni
cie şi o pricepere de notorietate...

Minciuna are — 
totdeauna-picioare 

scurte...
Luni, 10 septembrie, C.A.P. Arpaşu 

de Jos apare în situaţia operativă * 
Direcţiei generale judeţene a agricul

turii cu 50 hectare cartofi recoltaţi. 
După două zile se fac unele constatări 
surprinzătoare (doar la prima vedere): 
în fond cartofii sínt recoltaţi de pe 
30—32 hectare şi numai la brigada 
din Arpaşu de Jos. Serviciul de con
tabilitate ne furnizează unele date: 
din cîmp au fost „extrase“, pînă la 
12 septembrie, doar 275 tone de tu
berculi. Din care doar 2,8 tons au 
fost livrate pentru plata lucrărilor e- 
fectuate de S.M.A. Preşedintele unită
ţii, Aurel Dobrin, afirmă c ă . . .  Dar 
în baza afirmaţiei sale, coroborată cu 
datele furnizate de contabilitate, con
chidem că cifra comunicată la reali
zări a fost niţeluş (bine) „umflată“. 
Toate „motivările“ ulterioare au fost 
de o jenantă puerilitate. Nici specia
liştii unităţii, nici preşedintele n-au 
ieşit din această situaţie — a confrun
tării informaţiei cu realităţile din te
ren — cu fruntea s u s ...

.In  hotarele „Erariu“ şi „Lîngă sat", 
la Arpaşu de Jos, cea 140 oameni a- 
flaţi la recoltat cartofi erau sprijiniţi 
de numai două maşini de tip E-649. 
„Tot strigăm şi tot aşteptăm după 
mecanizatori, să vină şi în sectorul 
nostru, dar cum să împărţi două ma
şini la sute de oameni? —- ne spune 
cooperatoarea Maria Fiţa. Era bine 
dacă aveam mai multe maşini“.

Lotuşi, secţia de mecanizare mai are 
un asemenea utilaj, dar este stricat. 
Preşedintele unităţii n-a luat din timp 
măsuri pentru a asigura numărul de 
maşini necesare. Avindu-se în vedere 
şi faptul că la Arpaşu de Sus există 
peste 300 de oameni care vor parti
cipa la recoltat cartofi (acţiunea nu 
fusese organizată pînă în ziua de 12 
septembrie), în urma unei analize în
treprinse la faţa locului s-a găsit cu 
cale să se solicite încă 3 maşini de 
tip E-649. Să sperăm că vor fi bine 
folosite . . .

Aceeaşi situaţie — a neconcordanţe- 
lor dintre vorbe şi fapte — se înre
gistrează şi la semănat. In situaţia 
operativă — 180 hectare teren arat 
şi pregătit pentru semănat. In reali
tate sínt doar 55 hectare terenuri în* 
sămînţate şi alte — cea 40 hectare — 
arate şi pregătite pentru semănat. 
Deci — aproape 100 hectare, adică 
doar ceva mai mult de jumătate din 
ceea ce s-a comunicat la „operativă“. 
Ce face inginerul şef Carol Adam, ce 
face preşedintele consiliului intercoope- 
ratist, inginerul Viorcl Neagu, ce face 
secretarul comitetului comunal de 
partid, prin faţa cărora trec asemenea 
date fanteziste? In ziua de 12 septem
brie la Arpaşu de Jos se lucra numai 
cu o semănătoare. Si aici este lipsă 
de tractoare. Dar lipsa cea mai evi
dentă este de ordin organizatoric.

De ce să ne furăm 
singuri căciula?

în biroul inginerului de Ia C.A.P. 
Cirţa, două grafice — artistic lucrate 
—■ î ţ i . . .  „iau ochii". Unul — pentru 
însămînţărî, celălalt — pentru recol
tat cartofi. Conform primului, în ziua 
do 7 septembrie urma să fie început 
semănatul griului. Nici în 12 septem
brie nu începuse însă această acţiune! 
Din cel de-al doilea grafic desprindem 
că în ziua de 12 septembrie urma să 
se încheie recoltarea cartofilor de pe 
cele 93 hectare cultivate (!!). In reali
tate — doar 40 hectare trecute la rea
lizări. Pentru ce oare se mai întoc
mesc asemenea grafice? Numai pentru 
a . . .  „lua ochii" cuiva? Şi o altă pro
blemă. Aceeaşi, a neconcordanţelor. In 
situaţia operativă — 154 hectare te
renuri arate pentru însămînţărî. I» 
realitate — 50 hectare, din care 26 
hectare realizate la însămînţări. Tere
nurile de pe restul — de 270 hectare 
— vor fi din nou arate. Cui foloseşte

împreună cu Leopold Köbér, pre
şedintele U.J.C.A.P., şi D. Lăţea, di
rectorul I.J.L.F. Sibiu, am participat 
Ia o acţiune semnificativă, după opi
nia noastră: verificarea în teren, la 
Arpaşu de Jos, a modului de funcţio
nare a unei combine de recoltat car
tofi, Totul a pornit de I a . . .  necesi
tate. „Ne-ar trebui mai multe maşini 
de recoltat cartofi'1, afirmă oamenii 
„Dar aveţi şi două C.R.C.-2. De ce 
nu le folosiţi?“ „Nu merg Ia noi", 
susţin în cor mecanizatorii de la Ar
paşu de Jos şi conducerea C.A.P.*. 
„Aţi verificat în teren acest lucru, în 
acest an?" „Nu, d a r . . . “. Şi cum vor- 
bele-n vînt nu aduc nici un folos, 
am dorit să vedem cum lucrează la 
Arpaşu de Jos o combină de recoltat 
cartofi. Patru ingineri, şapte conducă
tori de unităţi şi alţi factori au văzut, 
pe viu, că „maşina merge". S-au în
registrat ş i . • • necazuri, ca la orice 
întreprindere nouă. Concluzia? Maşina 
poate fi folosită dacă. . .

Facem un calcul: două C.R.C.-2, de 
la S.M.A. Arpaşu de Jos, costă aproa
pe 400 000 lei. In fiecare an, pentru 
aceste utilaje se plăteşte o sumă de 
cea 30 000 lei amortisment. De cînd 
au sosit aici, combinele .— care n-au 
funcţionat aproape deloc — au „în
ghiţit" 120 0C0 lei!! N-au produs ni
mic, decit o pagubă impresionantă în 
bugetul unei întreprinderi care vrea 
să meargă pe „picioare proprii“. Ce 
fel de gîndire economică poate fi a- 
ceasta care nu te determină să acţio
nezi imediat pentru înlăturarea pagu
belor? Trebuie oare să vină o comisie 
judeţeană pentru a demonstra că o 
asemenea practică —- stocarea „mu
zeală“,, a, .ugor maşini sciynp,e, hune 
—- este de domeniul unui trecut ce 
trebuie — Oriunde, cu orice prilej — 
repudiat?

Zona Arpaşului mai ridică o pro
blemă. Tot de . . .  mecanizare. Multe 
tractoare, chiar prea multe, stau, tot 
la „stocaj“, din cauză că nu sínt trac
torişti care să le deservească. Este de 
mult cunoscută indicaţia de a se re
cruta cooperatori pentru calificarea 
operativă în meseria de mecanizator 
agricol. La Cîrţa, de exemplu, s-a ac
ţionat în această direcţie: trei „elevi“ 
se pregătesc concret pentru viitoarea 
meserie atît de utilă societăţii noastre. 
La Arpaşu de Jos însă „n-am găsit pe 
nimeni dornic să se înscrie", _ afirmă 
Aurel Dobrin, preşedintele unităţii şi 
Erwin Müller, directorul S.M.A, Nici 
Ia Cirţişoara nu a fost „spartă gheaţa" 
în aceasta privinţă. Şi asta în timp 
ce numai în cele 3 unităţi 13 trac
toare n-au „slăpîni". Dacă avem în 
vedere că extinderea mecanizării şi 
chimizării este o necesitate obiectivă, 
singura cale de rezolvare a stringente
lor probleme privind sporirea pro
ducţiei agricole din zonă, vom con
cluziona că organizaţiile de partid de 
aici trebuie să sprijine direct condu
cerile C.A.P. şi S.M.A. atît în ceea 
ce priveşte executarea tuturor lucrări
lor urgente de sezon cît şi în rezol
varea unor probleme de perspectivă, 
ca recrutarea viitorilor mecanizatori, 
să facă din acestea o problemă de cl- 
pătîi a activităţilor lor de marc răs
pundere.

Iată un „set“ greu de probleme. 
Şi n-au fost amintite decit uneje 
din cele ce confruntă acum activi
tăţile de sezon din agricultură. 
Operativitatea rezolvării eficiente a 
acestora ţine de capacitatea orga
nizatorică a colectivelor. Şi cum 
acestea au dovedit în multe alte 
riaduri că îşi cunosc bine intere
sele, conchidem că şi ia zona ana
lizată se va acţiona neîntîrziat, 
concret pentru redresarea unor _ si
tuaţii necorespunzătoare, în spiri
tul înaltelor responsabilităţi sociale 
ce caracterizează munca şi viaţa 
oamenilor muacii de pe ogoare.

Reportaj-anchetă realizat de 
GH. GRĂDINARII
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Hm? Mai bine să vedem cum le 
putem înlătura.

Ora 11. I» biroul şefului staţiei. 
Ing. Dimitrie Stoica are 31 de 
ani. In 1964 a absolvit institutul şi 
din 1969 este la Sibiu. De loc, din 
Dumbrăveni.

— Ce program de lucru aveţi?
■— De la 6,30 la 13 şi de la 18

la 20.
— Puteţi, aşa, în linii mari, să-mi 

schiţaţi „diagrama“ unei zile de 
muncă?

-— Primul lucru care-1 fac: mă 
informez asupra situaţiei din tim
pul nopţii. Apoi, toţi cei care in
tra în tură trebuie să fie prezenţi 
la 6,40, pentru a le da dispoziţii 
în legătură cu operaţiunile de pri
mă urgenţă şi pentru a le aminti 
cîteva norme de securitatea mun
cii . . .

— In fiecare zi?!
— Absolut. Apoi, timp de 10—15 

minute sínt la dispoziţia călători
lor care au nevoie de intervenţia 
sau d e . . .  viza mea (schimbarea 
rutei, întreruperi). In jurul orei 
7,15 sínt prezent la analiza muncii

schimbului care a ieşit din tură. 
Se face o analiză cantitativă şi ca
litativă a activităţii, pe baza ra
poartelor prezentate de şefii de 
compartimente, echipe şi formaţii. 
Nu o dată sínt sancţionaţi cei care

gionahi C.F.R., unde se analizează 
deficienţele şi 6e caută căile de re
mediere. A,poi, plec în control, tre- 
cînd pe la toate posturile şi for
maţiunile de lucru pentru * verifi
ca şi a da indicaţii practice. De

transport, tranzit, prelucrare. Să 
*u uităm că zilnic din triajul nos
tru pleacă peste 30 de trenuri de 
marfă. Şi nu~i suficient. Apoi, ne 
preocupă problemele legate de per
sonal, problemele de organizare

Despre oamenii gării
au avut abateri de îa discipii*«
muncii.

— Am auzit aici foarte de* cu
vin tul „disciplină“ . . .

— Fiindcă este cuvîntul nostru 
de ordine. Noi sîntem o a doua 
armată ( ! ) . . .  Intre 7,30 şi 8 treq 
la birou şi rezolv chestiuni de pri
mă necesitate: acte, hîrtii, convor
biri telefonice cu conducători dă 
întreprinderi, urmînd ca de h  8, 
■timp de o jumătate de oră — o 
oră să particip Ia telecoaferiaţa re-J ditai, — — •*---- — --- ----

1* 11 î* 11,30 sínt din sou aici. 
Avem un colectiv de studii şi lucrări 
pentru extindere, dezvoltare, per
fecţionare.

— Apropo, aud că fa ţl de ne
cesităţile mereu crescîude, posibi
lităţile actuale sint insuficiente.

— Este adevărat. Faţă de dezvol
tarea impetuoasă a industriei, a 
populaţiei din Sibiu, moi am pro
gresat prea lent. De aceea sîntem 
preocupaţi de problemele de per
spectiva, orientate pe trei direcţii:

(pe»tru că şi-« această direcţie se 
poate face mai mult).

— Ce calităţi sint necesare unui 
om pentru a deveni „ceferist“?

—. Mai multe decit în alte me
serii. La noi orice angajare se face 
prin laboratorul de psihologia mun
cii. Avem nevoie de oameni perfect 
echilibraţi psihic, fără vicii, ordo
naţi. De aceea, periodic, se fac tes
tări psihologice şi medicale. Este o 
meserie grea, dar îşi are frumuse
ţile e i. . .

Tineretul sibian în  preajma noului 
an de învăţăm înt politic-ideologic

Activitatea de educare comunis
tă desfăşurată de organizaţiile 
U.T.C. de pe cuprinsul judeţului 
nostru are la bază studierea, însuşi
rea aprofundată şi aplicarea în 
viaţă a politicii creatoare a Parti
dului Comunist Român, a liniilor 
directoare stabilite de Congresul al 
Xriea şi Conferinţa Naţională a 
partidului, cultivarea spiritului re
voluţionar, a înaltei răspunderi fa
ţă  de îndatoririle profesionale şi 
obşteşti, a hotărârii de a acţiona, 
cu to t elanul caracteristic vîrstei, 
pentru realizarea înainte de termen 
a sarcinilor economice, a planului 
cincinal, pentru înfăptuirea pro
gramului de edificare a societăţii 
socialiste multilateral dezvoltate în 
patria noastră.

Una din formele cele mai im
portante ale activităţii politico- 
ideologice desfăşurate de organiza
ţiile Uniunii Tineretului Comunist 
o constituie învăţământul politic- 
ideologic, prin intermediul căruia 
tinerii îşi însuşesc în mod orga
nizat principiile politicii gartidu- 
lui privind făurirea societăţii so
cialiste multilateral dezvoltate, di
recţiile şi orientările dezvoltării ţă
rii .noastre, problemele teoretice şi 
practice privind creşterea rolului 
conducător al partidului în edi
ficarea socialismului şi comunismu
lui, perfecţionarea şi adîncirea de
mocraţiei socialiste, aportu) P.C.R. 
la îmbogăţirea gîndirii marxist- 
leniniste, poziţia partidului nos
tru în problemele privind re
laţiile dintre ţările socialiste, din
tre partidele comuniste şi munci
toreşti, problemele vieţii internaţio
nale contemporane.

Totodată, pri» formele şi moda
lităţile sale de realizare, învăţămân
tul politic-ideologic trebuie să asi
gure dezvoltarea sentimentului de 
dragoste faţă de patrie, partid şi 
popor, a respectului şi preţuirii fa
ţă de lupta eroică dusă de clasa 
muncitoare, de poporul nostru pen
tru eliberare socială şi naţională, 
pentru făurirea noii societăţi şi con
tinua propăşire a patriei, pentru în
tărirea frăţiei dintre tinerii români, 
germani şi maghiari.

Un ioc însemnat în acest con
text îl deţine educarea tineretului 
în spiritul dreptăţii şi echităţii so
ciale, al umanismului socialist, pro

movarea principiilor eticii comu
niste, a atitudinii înaintate şi res
ponsabile faţă de muncă, a com
portării civilizate în familie şi so
cietate, a respectului pentru legile 
statului.

In momentul de faţă, la nivelul 
tuturor organizaţiilor au loc pre
gătiri intense pentru deschiderea 
în condiţii optime a noului an de 
învăţământ politic-id'îologic U.T.C. 
In »cest an cursurile vor începe în 
mod diferenţiat: la 1 octombrie se 
vor deschide cursurile pentru ti
nerii din întreprinderi, instituţii, 
şcoli şi facultăţi, urmînd ca ele să 
funcţioneze fără întrerupere pe 
toată perioada anului 1973—1974. 
Pentru tinerii din mediul sătesc 
învăţămîntul politic va cuprinde 
o perioadă între 15 noiembrie 1973 
şi 15 aprilie 1974.

Temele susţinute în  acest inter
val vor fi şi ele structurate după 
categoria tinerilor participanţi; ia 
întreprinderi şi instituţii se vor 
realiza Un număr de 6 teme, din
tre care 3 au un conţinut obliga
toriu, celelalte fiind alese, în urma 
consultării tinerilor, dintr-o tema
tică adecvată; în organizaţiile din 
şcoli, facultăţi şi din mediul săteso 
se vor realiza 4 teme, dintre care 
două cu conţinut obligatoriu.

Membrii birourilor comitetelor 
judeţean, municipale şi orăşeneşti 
îşi vor desfăşura, din acest punct 
do vedere, activitatea după o tema
tică aparte.

O altă jioutate pe care o prezin
tă învăţămîntul politic din acest 
an o constituie faptul că el se va 
desfăşura din două în două luni 
în_ adunările generale U.T.C. des
chise, cu participarea tinerilor între 
14 şi 30 ani.

Tot ca noutate apare şi faptul 
că tinerii navetişti şi cei care ur
mează cursurile unei şcoli serale 
vor desfăşura învăţămîntul politic 
în întreprinderile unde sint angajaţi.

O primă etapă in pregătirea nou
lui an de învăţământ politic a con
stituit-o instruirea secretarilor or
ganizaţiilor U.T.C. In acest sens, 
Comitetul judeţean U.T.C., prin 
secţia de propagandă şi cultură, a 
luat toate măsurile necesare pentru 
asimilarea noilor instrucţiuni pri
vind desfăşurarea activităţii politi- 
co-ideologice şi a transmis tuturor

organizaţiilor indicaţii precise pri
vind desfăşurarea învăţământului 
politic, temele care vor fi dezbă
tute etc.

De asemenea, au fost luate mă
suri pentru alegerea propagandişti
lor, organizarea unui program de 
instruire a acestora, menit să-i a- 
jute atît în problemele de conţi
nut ale activităţii lor în acest do
meniu, cît şi sub raportul metodo
logiei predării temelor.

Venind în sprijinul organizaţiilor 
U.T.C., la nivelul Comitetului ju
deţean şi al Comitetelor municipa
le U.T.C. au fost alcătuite grupuri 

' dc lectori, pe colective (colectivul 
pentru probleme ale făuririi socie
tăţii socialiste multilateral dezvol
tate, pe probleme de istoria P.C.R. 
şi ale mişcării revoluţionare, filozo
fie şi socialism ştiinţific etc.).

Am arătat mai sus numai una 
din formele activităţii politico- 
ideologice care va fi desfăşurată în 
organizaţiile U.T.C. din judeţul 
nostru. Totodată, atît la nivelul 
organizaţiilor U.T.C. cît şi la ni
velul Comitetului judeţean, comi
tetelor municipale, orăşeneşti şi 
comunale ale U.T.C., vor avea loc 
alte activităţi. Astfel, vor fi or
ganizate universităţi populare, şcoli 
politice, iar la cluburile tineretului 
se vor realiza periodic informări 
politice, cercuri de informare în 
cadrul centrelor de informare şi 
documentare, seminarii şi colocvii, 
cercuri de dezbateri politico-ideo- 
logice etc. De asemenea, va fi 
continuat ciclul „Să trăim şi să 
muncim în chip comunist", vor 
avea loc întîlniri între elevi, stu
denţi şi tinerii din întreprinderi, 
dezbateri, procese publice, acţiuni 
de cunoaştere a politicii interne şi 
externe a partidului etc.

Socotim că desfăşurarea activită
ţilor politico-ideologicc amintite va 
concura di* plin la formarea şi 
dezvoltarea în rândul tineretului 
judeţului nostru a principiilor no
bile ale modului de viaţă comunist, 
va ridica pe o nouă treaptă nive
lul conştiinţei socialiste a tinerilor 
cît şi nivelul cunoaşterii generale,

ALEXANDRU PODIA 
şeful sectorului politic 

al Comitetului judeţean Sibiu 
al U.T.C.

Ueputatul -  fa c to r  m obilizator  
io acţiu n ile  e d ilita r -p sp o d ă r c ş t i

Atragerea to t niai largă a maselor 
de cetăţeni la conducerea statului, Ia 
rezolvarea problemelor economico-so- 
ciale, reprezintă una din formele 
principale de dezvoltare continuă a 
democraţiei socialiste. In _ acest fel 
deputaţii desfăşoară o activitate per
manentă de îndrumare şi antrenare 
a cetăţenilor în direcţia sporirii con
tribuţiei lor la rezolvarea problemelor 
de interes general şi local, asigurând 
un contact viu şi permanent cu ale
gătorii.

— Vă place sportul?
— Foarte mult. In special înotul 

şi şahul. In timpul liber mă dedic 
lor cu pasiune. Păcat că Sibiul nu 
beneficiază de-o bază nautică ade
vărată. Mă întreb de ce nu se face 
nimic la „lacul lui_ Binder“.

— Sînteţi căsătorit?
■— încă nu . . .
Am vrut 6ă mai ipua alte între

bări, dsr m-am oprit pentru a «u 
fi învinuit de indiscreţie. L* 31 de 
ani Dimitrie Stoica este şeful staţiei 
Sibiu. Mi se pare o performanţă. 
Aflu că nu-i aşa. D. Stoica nu 
este singurul. Şi mă conving tot 
mai mult că intr-adevăr pentru a 
fi ceferist trebuie să fii un om deo
sebit.

Am fost în gară în orele dapă- 
amiezii şi serii. Mereu momentele 
de animaţie intensă alternează cu 
oile de actinii«. Fi-nx şi reflux. 
Doar că, în locui vuietului valuri
lor, răsună ţăcănitul roţilor pe şine 
şi gîfîitul, doar aparent obosit, al 
locomotivelor. Şi vorba lui nea 
Florea Labă „prin gară trec tot fe
lul de oameni“. Cei buni sint mulţi.

Pentru a vedea practic cum îşi o- 
norează deputaţii mandatul am în
treprins un scurt raid prin circum
scripţiile municipiului Sibiu. Primul 
popas în circumscripţia electorală nr. 
43, din zona pieţei Cibin. încă de la 
intrare In marea curte a imobilului 
din Piaţa Cibin nr. 5 ne întâmpină un 
panou cu tabelele la zi a plaţii con
tribuţiilor băneşti. In curte, locuri de 
joacă pentru copii, cu toate accesorii
le necesare. Invadate de copii zgomo
toşi şi veseli, aceste oaze ale bucurii
lor dovedesc că problema spaţiilor de 
joacă a fost rezolvată. In apropiere, 
uscătoria centrală folosită de cele 105 
familii din imobil, spalierele pentru 
bătut covoare, separate de spaţiile 
verzi şi înconjurate cu borduri de ci
ment. Intnebînd de deputat am fost 
conduşi la el acasă, pe nişte coridoa
re foarte curate. Suporturi cu flori, 
la fiecare geam, perdele, tablouri, pe
reţii curaţi, uşi vopsite. Deputatul era 
acasă şi e ra . . .  o femeie, Erna Drá
gán. Aflînd despre ce este vorba ne-a 
arătat o serie de referate şi rapoarte 
şi ai înoheiat: „Atît cu scriptologia, 
poftiţi ;pe teren“.

Am avut ocazia să vedem practic 
că munca patriotică, încorporată în 
cehe 32 586 de ore efectuate în acest 
an, a fost bine organizată. 547 fami
lii din circumscripţie au participat e- 
fectiv la realizarea colectării a 7 000 
kg fier vechi, a 300 kg hîrtie, a 500 
sticle, la pavarea drumurilor şi tro
tuarelor, îa zugrăvirea clădirilor, vop
sirea geamurilor şi uşilor. In zonele 
verzi — curăţenie. In curţile mari, 
tomberoanele pentru resturile menaje
re au fost înconjurate cu ziduri. Ce
tăţenii sínt mândri de realizările lor.

Şi în vecini, în circumscripţia 51, 
unde este deputat Constantin Buzdu- 
ghină, s-au canalizat străzile, s-au as
faltat trotuare. Banii proveniţi din 
contribuţie au fost strânşi la timp. 
Treburile merg bine, oamenii sine 
mulţumiţi, au ajutat dia plia I* în

frumuseţarea oraşului, s-au dovedi* 
buni gospodari ai Circumscripţiei în 
care trăiesc.

Aceleaşi bune aprecieri şi despre d i
nţaţii circumscripţiilor nr. 25, loan
uju, ar. 16, Ana Maier, 73, Mircea 

Oprişiu, 165, Samuel Berr şi mulţi 
alţii.

Dar (fiindcă există şi un dar), în 
alte circumscripţii ca, de exemplu, 
cele cu nr. 20 (deputată Silvia Ca- 
coveanu), 39 (deputată Elena Oprea), 
87 (deputat Christian Maurer), 130 
(deputată Margareta Titz), cei aleşi nu 
prea sînt^ cunoscuţi de alegători. Aici 
s-a muncit fără ca deputatul să parti
cipe la îndrumarea cetăţenilor. A- 
ceiştia, îndemnaţi de spiritul lor gos
podăresc, lucrează singuri, dar o se
rie de probleme legate de canalizare, 
de asfaltarea trotuarelor şi a străzi
lor, ^de amenajarea unor locuri de 
joacă şi spaţii verzi nu le pot rezol
va fără ajutorul deputaţilor. Propune
rile lor, necazurile ivite nu sint 
cunoscute d'î Consiliul popular 
municipal, fiindcă cei însărcinaţi 
cu legătura cetăţean-consiliu nu au 
participat la adunări cu alegătorii, 
la sesiuni.

Oraşul nostru îmbracă zi de zi hai
ne noi. Prin munca harnică a cetăţe
nilor numai în acest an s-au construit 
trei străzi noi, s-au amenajat şi as
faltat trotuare pe o suprafaţă dc 
500 000 metri pătraţi, s-au extins zo-* 
nele verzi cu încă 37 de hectare, va
loarea totală a muncii patriotice de
păşind 40 de milioane lei.

Frumoasele rezultate sint umbrite 
dê  pasivitatea cu care unii deputaţi 
privesc eforturile generale ale obştei. 
Acestora ţinem să le amintim că răs
punderea şi cinstea de a fi reprezen
tanţi ai maselor cere din partea lor 
o participare activă la soluţionarea 
tuturor problemelor care se ivesc în 
circumscripţiile electorale în care au 
fost aleşi.

BRE25AJ
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Vizită tovarăşului IICOIAE CEAUŞESCII in ţările Americii Latine
Cuvîntcirea tovarăşului M1CULAE CEAU8ESCU

(Urmare din ţjag. I')— ■ . . I  t
industrializarea lemnului, utilaj pentru 
industria textilă, maşini-unelte do di- 
ierite tipuri şi, desigur, corespunzător 
cu aceasta, am dezvolta» producţia de 
aparatură de măsurau şi control, am 
dezvoltat electronica, inclusiv apara
tura da calcul.

Deci, am putea spună că în ramu
rile moderna industria românească 
produce multe tipuri do utilaje şi apa
ratură, Am dezvoltat puternic petro
chimia, precum şi alte sectoare nece
sare ridicării bunăstării materiale, mă 
refer la industria itextilă şi industria 
alimentară.

Industria reprezintă astăzi circa 65 
la sută din venijul naţional; înainte 
reprezenta cca 20 la sută. Am obţinut 
rezultate şi în dezvoltarea agriculturii. 
Agricultura noastră este complet me
canizată şi cooperativizată. Am obţi
nut anul trecut o producţie de cereale 
de circa 17 milioane tone, la care tre
buie adăugată producţia celorlalte 
plante, cum ar fi mazărea, orezul, 
slccla de zahăr, plantele tehnice. Dacă 
am face totalul producţiei agricole, 
am ajunge la t* cifră de aproape 30 
milioane tone.

Ponderea agriculturii reprezintă as
tăzi circa 20 la sută din producţia ge
nerală a ţării.

Iată un tablou al situaţiei econo
mice a României actuale. Toate aceste 
realizări s-au înfăptuit cu mari efor
turi. Anual alocăm pentru dezvoltarea 
ţării 33 la sută din venitul naţional 
şi avem în vedere să continuăm şi în 
viitor acest ritm. Producţia indus
trială a crescut în mşdie anual cu 11,5 
la sută, iar anul acesta, pe primele 
opt luni, cu 14,9 la sută — aproape 
15 la sută.

O atenţie deosebită am acordat pro
blemei cadrelor. România era o ţara 
în care mai existau încă mulţi anal
fabeţi. Am lichidat de mult această 

. situaţie.
Avem învăţămîntul de 10 ani obli

gatoriu pentru întregul tineret. în 
licee sínt cuprinşi circa 30 la sută din 
tineri. învăţămîntul superior, universi
tar şi tehnic, cuprinde cca 150 000 de 
tineri. In şcolile noastre profesionale 
se pregătesc anual circa 130 000 de u- 
iicri pentru diferite sectoare din in
dustrie. La aceasta se adaugă şcolile 
cu profil agricol. Am pus accentul pe

dezvoltarea iavăţăniî'nittkii şi pregă
tirii cadrelor, deoarece) nici nu pro
gres economic nu se poate realiza fără 
cadre cu o înaltă calificare tehnico* 
profesională.

Acordăm o mare atenţie cercetării 
ştiinţifice, deoarece, după cum ştiţi, 
în condiţiile actualei revoluţii tehnico- 
ştiinţifice, progresul fiecărei ţari tre- 
btiio să se bazeze pe too ce a creai 
mai bun ştiinţa şi tehnica; fără aceasta, 
■ u este posibil un progres real.

Am vorbit numai despre eforturile 
noastre de dezvoltare. Poate veţi în
treba, şi este normal acest lucru, ce 
am ^făcut în privinţa condiţiilor de 
viaţă ale omului. Trebuie să spun că 
acordăm o mare atenţie problemelor 
sociale, ridicări; nivelului de trai al 
poporului. Venitul naţional a cţescuo 
dc op;t> ori. Corespunzător, au eresem 
şi veniturile oamenilor muncii. Con
struim multe locuinţe, multe aşeză
minte de sănătate,, culturale şi dc altă 
natură. Avem astăzi un medic la 640 
locuitori, ceea ce considerăm că este 
un lucru foarte bun. Facem totul ca, 
pe măsură cc dezvoltăm economia ge
nerală, să asigurăm oamenilor condiţii 
cit mai bune dc viaţă din toate punc
tele de. vedere, deoarece pornim dc ia 
faptul că societatea socialistă pe care 
noj o edificăm trebuie să facă totul 
pentru ca omul să ducă o viaţă cîn 
mai îmbelşugata, să se bucure dc,toate 
cuceririle materiale şi spirituale, să fie 
afirmată demnitatea umană în toate 
domeniile de activitate.

Asigurăm participarea largă a mase
lor la conducerea societăţii. Incepînd 
din întreprinderi şi pina la Marea 
Adunare Naţională funcţionează orga
ne de conducere care au dreptul dc 
hotărîre. Alături de cadrele de condu
cere din întreprinderi şi de specialişti, 
în aceste organe participă reprezen
tanţi aleşi ai oamenilor muncii care 
hotărăsc asupra întregii activităţi. De
mocraţia pe care o realizăm în ţara 
noastră este o democraţie largă, eco
nomică şi politică, care asigură par
ticiparea întregului topor la soluţio
narea tuturor problemelor. Aşa se şi 
explică că politica pe caic o desfăşu
răm. atît cea internă, cit şi cea ex
ternă, se bucură de sprijinul unanim 
al poporului, pentru că tot ceea ce 
facem este închinat dezvoltării naţiunii 
noastre socialiste.

Ai» realizau dezvoltarea ţării noastre 
şi datorită colaborării cu alta ţări. 
Nici nu se poata concepe o dezvoltare 
fără a sa colabora cu alte state. Cola
boram cu toate ţările, fără deosebire 
do orînduirea socială. Dorim să extin
dem această colaborare şi cu Colum
bia, Sintern interesaţi sa dezvoltăm cu 
dumneavoastră o largă cooperare. Am 
ajuns, în principiu, cu preşedintele 
dumneavoastră la multe înţelegeri' po
litice. Sper ca şi Asociaţia Naţionala 
a Industriaşilor va contribui la tradu
cerea în viaţă a acestor înţelegeri. 
Avem în vedere o colaborare în do
meniul prospectării şi dezvoltării pe
troliere. Se intenţionează chiar crearea 
unei societăţi mixte. Avem în vedere 
o colaborare şi în domeniul' minier şi 
al industrializării lemnului; se vor 
semna unele înţelegeri chiar şi în do
meniul textilelor. Ştim că aici, la Me
dellin, există o industrie textilă dez
voltată. Vom semna, de asemenea, o 
serie de înţelegeri în ceea ce priveşte 
agricultura.

Aceste înţelegeri pornesc, desigur, de 
la principiul deplinei egalităţi în drep- 
turi şi avantajului reciproc şi sperăm 
că ele vor contribui la o extindere 
substanţială a relaţiilor noastre econo
mice, la dezvoltarea industriei din ţă
rile noastre, la creşterea venitului so
cial şi naţional din fiecare ţară, Ia 
consolidarea economiei, independenţei 
şi suveranităţii fiecărui stat.

In acese spirit am discutau cu pre
şedintele dumneavoastră, cu o serie dc 
miniştri si de conducători ai industriei 
şi ai economiei din ţara dumnea
voastră. Am dori ca asociaţia dumnea
voastră să sprijine activ realizarea a- 
céstor înţelegeri, fiind convinşi că ele 
corespund atît intereselor dumnea
voastră, intereselor poporului colum
bian; aşa cum aţi spus şi dumnea
voastră, cît şi, fără îndoială, dezvol
tării relaţiilor dintre ţările noastre.

Cu aceste gînduri aş dori încă o 
data să vă mulţumesc pentru primi
rea cordială ce ne-aţi rezervat-o, să vă 
urez dumneavoastră şi poporului co
lumbian succese tec mai mari în dez
voltarea cconomico-socială şi totodată 
să adresez urări penrtu o bună cola
borare între industria românească şi 
cea columbiaira, pentru întărirea prie
teniei între cele două ţări şi popoare.

Comunicat comun
cu privire la vizita oficială a preşedin
telui Consiliului de Stat al Republicii So
cialiste România In Republica Columbia

Conferinţa de presă a tovarăşului Nicolae Ceauşescu
Prejedintele Consiliului dc Stat al 

Republicii Socialiste România, tovară
şul Nicolae Ceauşescu, a avut _ miercuri 
o întâlnire, la reşedinţa sa din Bogo
ta, cu reprezentanţi ai ziarelor cen
trale din Columbia, ai Radiotcleviziu- 
nii, cu corespondenţi străini acreditaţi 
in capitala Columbiei^

Conferinţa dc presă a fose deschisă 
dc Ion Cârje, director general _ ad
junct) al Agerpres, şeful _ grupului de 
ziarişti români care îl însoţesc _ pe 
conducătorul statului român în vizita 
sa pe continentul latlno-american.

In continuare, tovarăşul^ Nicolae 
Ceauşescu a răspuns l.a întrebările puse 
de ziarişti.

Guillermo Tribin (Agenţia de presă 
E.F.E.): , .

Domnule preşedinte, in America La
tină au loc frecvente lovituri dc stat. 
Din acest punct de vedere, _ cum in
terpretaţi dumneavoastră sinuciderea 
preşedintelui Allcnde?

Tovarăşul Nicolae Ceauşescu:
Am aflau cu multă îngrijorare des

pre lovitura de stau reacţionară din 
Chile, Cu multă durere am aflat de 
asasinarea mişelească a preşedintelui 
Republicii Chile, Salvador Allendc, e- 
niinent om politic, patriot chilian, 
luptător pentru pace şi colaborare în
tre popoare.

Considerăm această lovitură de stat 
ca un atentat) împotriva libertăţii şi 
independenţei naţionale a poporului 
chiliatj^ ca o lovitură dată luptei de 
eliberare, de dezvoltări independentă 
• ţărilor Americii Latine. Ne expri
măm solidaritatea cu forţele^ progre
siste, cu poporul chilian şi sîntem 
convinşi că el va reuşi să restabilească 
ordinea constituţională, ordinea de
mocratică, 6a facă să fie respectată vo
inţa sa democratică.'

Rodrigo Jarantillo (Agenţia de pre
să Inter Press Service):

Domnule preşedinte Ceauşescu, aţi 
fi a tit dc amabil să rezumaţi acordu
ri!-: la care aţi ajuns cu guvernul co
lumbian în legătură cu schimburile 
comerciale, tehnologice, culturale etc.? 

Tovarăşul Nicolae Ceauşescu:
In cursul vizitei pc care o efectuăm 

în Columbia, am avut convorbiri 
deosebit de bune cu preşedintele Pas
trana, iar miniştrii şi specialiştii care 
mă însoţesc au avut convorbiri cu 
miniştrii columbieni, cu dileme com
panii şi cu specialişti din Columbia. 
Am ajuns la o serie de înţelegeri cu 
privire Ia dezvoltarea _ colaborării c- 
coaomice, tihnico-ştiinţifice şi cultura
le dintre ţările noastre, îndeosebi- se 
vor semna unele acorduri de colabo
rare in domeniul cercetărilor _ şi ex
ploatării petroliere, în domeniul m i 

nier, în domeniul industrializării lem
nului, în domeniul agriculturii şi în 
domeniul industriei dc textile. loate 
acestea vor crea o bază largă ^dc ex
tindere a colaborării multilateral': între 
popoarele noastrg, avantajoasă şi pen
tru poporul columbian şi pentru Ro
mânia. întemeiată pe egalitate, res
pect şi avantaj reciproc şi, desigur, ne- 

, amestec in treburile interne.
Orlando Pion (ziarul „Republica“): 
Ce, deosebire aţi găsit dumneavoas

tră între ' ceea ce este muncitor sau 
proletar in ţările socialiste şi în lu
mea occidentală?

Tovarăşul 'Nicolae Ceauşescu:
Cred că şi dumneavoastră cunoaşteţi 

că în România, ta  şi în alte^ ţări so
cialiste, muncitorii .sîrţt stăpâni pe 
•mijloacele de producţie şi, deci, sta- 
oini pe produsul social şi naţional şi 
este asigurată o repartiţie echitabilă în 
raport ou contribuţia ş i , cip munca 
fiecăruia la dezvoltarea societăţii.

In ţările capitaliste, ştiţi bine _ că 
proprietatea este pe bază 0 capitalistă 
şt repartiţia, ca atare. Dc altfel, în 
întreaga litote, clasa muncitoare este 
preocupată tocmai dc a aşeza relaţiile 
sociale pe o bază mai dreaptă, mai 
justă. - însăşi in America Latină preo

cuparea pentru o mai bună dreptate 
socială animă azi toate .popoarele, toa
te forţele înaintate.

Jorge Palomino (Radio „Caracoi“):
Domnule preşedinte, dumneavoastră 

nu consideraţi că, prin moartea pre
şedintelui Allende, sistemul socialist în 
America Latină a suferit o grea lovi
tură?

Tovarăşul Nicolae Ceauşescu:
Lovitura de stat reacţionară dia 

Chile şi asasinarea preşedintelui Ailen- 
dc constituie fără nici o îndoială c 
grea lovitufă pentru dezvoltarea nouă, 
socialistă, în Chile, mai cu seamă că 
se experimenta, o .calc proprie de tre
cere spre' socialism. Fără .îndoială că 
popoarele îşi pot pune multe între
bări, .cred că vor trage şi multe învă
ţăminte privind necesitatea unirii tu 
turor forţelor progresist: şi naţionale, 
a tuturor celor care doresc ca bogăţii
le naţionale să se afle în mîjta po
porului propriu, ca poporul să poată 
să-şi asigure o dezvoltare liberă şi 
independentă.

Gabriel Gutierez (ziarul „El Tiem-
P°"): .....................

Aş~ don sa va întreb, care este pă
rerea dumneavoastră, domnule pre
şedinte, despre Columbia, despre dez
voltarea acesr:i ţări şi despre oamenii 
săi?

Tovarăşul Nicolae Ceauşescu:
Am vizitat, de fapt, numai două o- 

raşe din Columbia — Bogota şi, as
tăzi, Medellin, unul din centrele in
dustriale ale Columbiei. Am avut, în
să, multe convorbiri şi am rămas cit 
.părerea că se depun eforturi susţinute 
pentru dezvoltarea cconomico-socială 
a ţării, pentru un avînt mai puternic 
al industriei, al agriculturii. Consider 
că poporul columbian depune eforturi 
susţinute pe această cale, a r: perspec
tive minunate de a obţine o dezvol
tare puternică, de a-şi consolida atit 
dezvoltarea economico-socială, cîr şi 
independenţa şi suveranitatea. Am im
presii deosebite despre entuziasmul şi 
ospitalitatea poporului columbian şi 
aş dori să exprim sentimentele po
porului român de prietenie şi colabo
rare cu .poporul columbian.

Julio Gonzales (ziarul „El Siglo“):
Care sínt relaţiile actuale ale Ro

mâniei, ţară socialistă, cu Uniunea So
vietică şi Statele Unite?

Tovarăşul Nicolae Ceauşescu:
Avem relaţii bune şi dc vecinătate 

cu Uniunea Sovietică în toate dome- 
niil’e dc activitate, atit în domeniile 
economic, politic, cît şi în lupta pen
tru o lume mai dreaptă, pentru pace 
internaţională, aşa cum avem, relaţii 
bune cu toate ţările socialiste.

In ce priveşte relaţiile României cu 
Statele Unite, ele s-au dezvoltat mult 
în ultimii ani şi considerăm că în 
spiritul coexistenţei paşnice, acţionînd 
în spiritul deplinei egalităţi, respectu

lui independenţei şi suveranităţii, _ ne- j 
amestecului în treburile interne ş: a- j 
vantajului reciproc, există^ perspective 
de a dezvolta aceste relaţii de colabo- | 
rare atîu cu Statele Unite, cît şi cu • 
alte ţări capitaliste dezvoltat1:. ;

Rodrigo Jarantillo (Agenţia de presă I 
Inter Press Service):

Domnule preşedinte, Rom ânia,care i 
a adoptat o politica internaţională ■ 
foarte independentă în ultimii ani, în ' 
mod deosebit în  relaţiile sale cu ţă- . 
rile socialiste, ce atitudine şi-a asumat ; 
faţă de ţările din lumea a treia, în : 
special faţă de ţările din grupul celor j 
nealiniate?

Tovarăşul Nicolae Ceauşescu: |
Aş dori, în primul rind, să men- - 

ţionez că România desfăşoară o acri- -| 
vitatc independentă în relaţiile cu toa- ; 
te statele lumii şi că relaţiile cu ţările : 
socialiste sínt menite să constituie j 
un model nou de relaţii între ţări ca- 1 
re construiesc o orînduire nouă.

în  ce priveşte relaţiile României cu ii 
ţările în curs de dezvoltare, cu ţările j. 
care acţionează pentru dezvoltarea lot 
economico-sociaîa independentă, le-am 
acordat şi 1: acordăm o atenţie deo- . 
sebită, întreţinem relaţii largi de co
laborare cu toate aceste ţări. Ele au 
caracter şi de întrajutorare reciprocă 
în' lupta pentru afirmarea independen
ţei şi suveranităţii fiecăruia, de luptă 
împotriva colonialismului, ncocolonia- 
lismuluî, a politicii imperialiste de 
forţă şi dictat, pentru dreptul po
poarelor de a fi pc deplin stăpîne p̂e 
destinele lor, dc a-şi putea organiza 
viaţa corespunzător voinţei proprii, 
fără nici un amestec din afară. Facem 
totul pentru dezvoltarea relaţiilor dc 
colaborare şi solidaritate cu aceste 
state. ,

Gerardo Jcrcz (Secretariatul de pre
să al Preşedinţiei Republicii):

Ce înseamnă pentru domnul pre
şedinte al României politica ţărilor 
din aşa-numita lume a treia, pentru 
că ele nu fac parte nici din capitalism, 
nici din socialism?

Tovarăşul Nicolae Ceauşescu:
. Este o problemă care ar necesita o 
discuţie lungă, pentru că ţările din 
aşa-zisa lume a treia sínt toate ţări 
în curs de dezvoltare, şi-au cucerit 
independenţa după cel dc-al doilea 
război mondial. Intre acestea se află 
şi unele ţări socialiste. Multe din a- 
cestea afirmă şi înfăptuiesc, de altfel, 
măsuri de dezvoltare socialistă a ţări
lor lor. Ca atare, nu s-ar putea spu
ne că ele se află intre socialism. şi 
capitalism. Sínt ţări cn diverse orîn- 
dusri sociale, care luptă pentru dez
voltarea lor economică şi socială inde
pendentă, pentru a lichida formele de 
dominaţie, colonialism, neocolonialism 
şi care îşi unesc eforturile pentru a 
asigura independenţa, bunăstarea şi 
fericirea propriilor lor popoare.

Banchet în onoarea gazdelor
Miercuri seara, preşedintele Consiliu

lui de Stat al Republicii Socialiste Ro
mânia, Nicolae Ceauşescu, şi tovarăşa 
Elena Ceauşescu au oferit un banchet 
în onoarea preşedintelui Republicii 
Columbia, Misael Pastrana Borrero, şi 
a soţiei sale, Cristina. Arango Vega 
de Pastrana.

In timpul banchetului, desfăşurau în
tr-o  atmosferă cordială, prietenească, 
cei doi preşedinţi au rostit toasturi.

Preşedintele Nicolae Ceauşescu a în- 
niînat preşedintelui Republicii Colum
bia, Misael Pastrana Borrero, ordinul 
„Steaua Republicii Socialiste România“ 
clasa I, cea mai înaltă decoraţie a Ro
mâniei, ca semn al preţuirii activi
tăţii desfăşurate de şeful statului co
lumbian pentru dezvoltarea indepen
dentă a patriei sale, pentru contribu
ţia sa la promovarea prieteniei dintre

poporul român şi cel columbian.
Mulţumind călduros pentru înalta 

distincţie primită, preşedintele. Repu
blicii Columbia a subliniat că ea re 
prezintă simbolul energiei şi voinţei 
unui popor care luptă ..ferm, cu 
hotărîre, pentru făurirea unui mare 
viitor.

I.uînd din nou cuvîntul, preşedin
tele Nicolae Ceauşescu a spus: „Aş 
dori, domnule preşedinte, să , vă adre
sez în acest cadru,' sau să repet în 
acest cadru, invitaţia de a vizita Ro
mânia,' împreună cu -soţia, de a con
tinua ■ astfel convorbirile ri de a dez
volta relaţiile dc prietenie şi colabo
rare dintre popoarele noastre.

Vă pot asigura că ! poporul , român 
vă va face o primire cordială, aş-a 
cu ni se face unor prieteni.

Vă doresc bun venit în România*.

La invitaţia preşedintelui Republicii 
Columbia, dr. Misael Pastrana Borr:- 
to , preşedintele Consiliului de Stat al 
Republicii Socialiste România, Nicolae 
Ceauşescu, a efectuat, împreună cu 
tovarăşa Elena Ceauşescu, o vizită o- 
ficială în Republica Columbia, între 
10 şi 13 septembrie 1973.

Preşedintele Consiliului de Stat al 
Republicii Socialiste "Romania şi .per
soanele care îl . însoţesc au vizitat, în 
Bogota, Muzeul aurului, Congresul 
Naţional, Serviciul National de Invă- 
ţămînt ProfusionalV— S.E.N.A., au de
pus o coroană de flori la monumentul 
..Quinta de Bolivár“; în  oraşul Medel
lin au vizitat Asociaţia Naţională a 
Industriaşilor — A.N.D.T. şi Compa
nia Columbiana de Ţesături „Colte- 
jer*.
• înalţilor oaspeţi români li s-a re

zervat o .primire călduroasă, expresie 
a relaţiilor de .prietenie existente îatre 
România şi Columbia, a sentimentelor 
de stimă şi prietenie reciprocă de care 
sínt animate cele două popoare, lega
te prin afinităţi de limbă şi cultură.

In cursul vizitei, au avut loc, într-o 
atmosferă de cordialitate şi .înţekgere, 
convorbiri oficiale între preşedintele 
Consiliului de Stat al Republicii Socia
liste România şi preşedintele1 Republi
cii Columbia, în cadrul cărora cei doi 
şefi de stat s-au informat despre pre
ocupările actuale ale României şi 
Columbiei, au procedat la un larg 
schimb de vederi privind dezvoltarea 
relaţiilor bilaterale, precum şi unele 
problume internaţionale de interes co
mun.

In timpul şederii în Columbia, mem
brii suitei au purtat discuţii cu mi
niştri, diferite personalităţi, directori 
ai unor instituţii de stat.

La aceste întrevederi din partea ro
mână au participat: Ion Păţan, vice
preşedinte al Consiliului de Miniştri, 
ministrul comerţului exterior, Ştefan 
Andrei, secretar al Cbmitetului Cen
tral al Partidului Comunist Român, 
George Macovescu, ministrul afaceri
lor externe, Bujor Almáján, ministrul 
minelor, petrolului şi geologiei, Mircea 
Maliţa, consilier al preşedintelui Con
siliului de Stat, Dumitru Moianu, am
basadorul Republicii Socialiste Româ
nia în Republica Columbia.

Din partea columbiaira: doctor Al
fredo Vasqucz Carrizosa, ministrul afa
cerilor externe, Hernan Vallejo Me
jia, ministrul -agriculturii, Gerardo Sil
va Vald.crrama, ministrul minelor şi 
petrolului, Carlos Borda Mendoza, se
cretar general în Ministerul Relaţiilor 
Externe, Raul Arbelaez Eriibe, direc
tor al Institutului columbian de co
merţ exterior, Mario Galan Gomez, 
preşedintele întreprinderii columbiene 
dc petrol.

Subliniind importanţa 'şi utilitatea 
contactelor între cele două ţâri, cei 
doi şefi de stau au exprimat dorinţa 
reciprocă de a le continua şi dezvolta. 

Animaţi de dorinţa de a adînci _ şi 
dezvolta raporturile dintre Republica 
Socialistă România şi Republica Co
lumbia şi de a  întări contribuţia lor 
Ia consolidarea păcii şi securităţii in
ternaţionale, precum şi la dezvoltarea 
cooperării între toate statele, preşedin
tele Nicolae Ceauşescu şi preşedintele 
Misael Pastrana Borrero au semnat o 
Declaraţie solemnă comună.

Cei doi preşedinţi au constatat cu 
satisfacţie dezvoltarea favorabilă a re
laţiilor româno-columbiene, evidenţiind, 
totodată, existenţa de noi posibilităţi 
pentru lărgirea şi diversificarea co
laborării lor în toate dombniil'î.

Ei au menţionat că deschiderea do 
misiuni diplomatice în capitalele ce
lor două ţâri a contribuit şi va con
tribui la o mai bună cunoaştere, la 
găsirea de noi posibilităţi menite să 
ducă la dezvoltarea relaţiilor bilatera
le pe toate planurile.

Preşedintele Consiliului de Stat al 
Republicii Socialiste Románia a expri
mau simpatia sa pentru realizările do
bândite de ■ Republica Columbia în 
modernizarea economiei naţionale, 
pentru valorificarea deplină a boga
telor sale resurse naturale, pentru îm
bunătăţirea condiţiilor economice, 
culturale şi sociale ale poporului co
lumbian.

Preşedintele Republicii Columbia a 
exprimat aprecierile sale faţă de rea
lizările remarcabile obţinute de Româ
nia în crearea unui industrii moderne, 
în dezvoltarea continuă a agriculturii, 
în înflorirea ştiinţei şi culturii, în ri
dicarea nivelului de trai al poporului.

Analizáld relaţiile româno-columbie- 
ne, cei doi preşedinţi au constatat cu 
satisfacţie că acestea, deşi se află la 
începuturile lor, au posibilităţi dc a 
se dezvolta continuu, în folosul re
ciproc al celor două ţări şi popoare, 
al păcii şi înţelegerii internaţionale. 
Cei doi şefi de stat şi-au exprimat ho- 
tărîrea lor fermă de a dezvolta schim
burile comerciale, cooperarea econo- 

1 mică, tehnică, culturală şi ştiinţifică, 
pe baze reciproc avantajoase şi de a 
intensifica contactele la toate nivelu
rile, de a face schimb de delegaţii şi 
experţi în diverse domenii, ceea ce va 
crea noi posibilităţi de cooperare. 

Pentru dezvoltarea schimburilor e- 
I conomie: bilaterale s-a convenit ca 
I părţile să examineze proiecte specifice 

pentru punerea mai largă în aplicare 
I a acordurilor de cooperare economică 
i si a celui comercial şi de plăţi semnat 

în 1968.
Cei doi preşedinţi au evidenţiat re

zultatele satisfăcătoare ale primei re- 
I uniuni a Comisiei mixte româno-co

lumbiene, realizată în Bogota, între 
I 13 august şi 10 septembrr: a.c., care 
\ a permis să se aprecieze utilitatea a- 

cestui mecanism ca mijloc de a atinge 
obiectivele ce i-au fost atribuite.

In timpul- vizitei, au fost semnate:
' • 1. Protocolul lucrărilor primei se- 
I sîuni a Comisiei mixte economice ro

mâno- cai umbiene.
2. Protocolul între Camera de Co

merţ a Republicii Socialiste România

şi Federaţia Camerelor de Comerţ dia 
Republica Columbia.

3. Convenţia sanitar-veterinară între 
guvernul Republicii Socialiste Româ
nia şi guvernul Republicii Columbia.

4. Acordul cu privire la unele pro
bleme ale cooperării în domeniul cer
cetării şi valorificării unor zăcăminte 
de cărbuni cocsificabili şi fosfaţi.

5. Acordul cu privire la cooperarea 
în domeniul cercetării şi valorificării 
unor zăcăminte de petrol.

De asemenea, s-a ajuns la u* acord 
asupra unui schimb dc note în vede
rea reglementării regimului vizelor, ca
ic se va realiza în viitorul apropiat.

Cele două părţi au hotărit să exa
mineze în  viitorul apropiau încheierea 
unui plan dc aplicare a Acordului de 
colaborare culturală, care a fost- sem
nat între cele două ţări în anul 1968.

In cadrul convorbirilor, cei doi pre
şedinţi au expus direcţiile principale 
ale politicii externe a ţărilor lor şi au 
procedat la un larg schimb de păreri 
asupra principalelor probleme interna
ţionale actuale, constatând numeroase 
puncte de vedere apropiate şi con
vergente.

Cu privire .la evoluţia situaţiei din 
Asia de sud-est cei doi preşedinţi au 
salutau cu satisfacţie încheierea Acor
dului privind încetarea războiului şi 
restabilirea păcii în  Vietnam, precum 
şi semnarea Acordului privind- resta
bilirea păcii şi realizarea înţelegerii 
naţionale în  Laos, ceea ce constitui: 
un fapt de o deosebită importanţă 
pentru dezvoltarea unei politici de 
pace şi colaborare în această zonă, 
care să permită popoarelor indochine- 
ze să-şi hotărască libere calea dezvol
tării lor politice, economice şi sociale, 
conform aspiraţiilor lor legitime, fără 
nici un fel de amestec din afară.

Cei doi preşedinţi şi-au exprimat 
îngrijorarea faţă de menţinerea situa
ţiei dc încordare în Orientul Apropiat, 
care .reprezintă o ameninţare la adre
sa păcii şi securităţii internaţionale. 
Li s-au pronunţat pentru soluţionarea 
politică a conflictului în spiritul şi pe 
baza Rezoluţiei Consiliului dc Secu
ritate 242, din 22 noiembrie 1967.

Cei doi preşedinţi au avuu un 
schimb de vederi în legătură cu situa
ţia actuală din Europa. Ei au apre 
da t pozitiv .rezultatele primei faze a 
lucrărilor Conferinţei guneral-curoperie 
la nivelul miniştrilor de externe, con 
ferinţă menită să aşeze relaţiile dintre 
statele continentului pe baze noi, ast
fel îneît să se asigure fiecărui popor, 
fiecărui stat posibilitatea de a-şi con
centra eforturile spre dezvoltarea eco- 
nomico-SQcială dc sine stătătoare, în 
concordanţă cu năzuinţele sale. Ei au 
fost de acord că realizarea securităţii 
şi consolidarea păcii în Europa vor 
contribui la  promovarea colaborării şi 
la întărirea securităţii în lumea întrea
ga- .

Cei dai şefi de stat şi-au manifestat 
hotărârea de a continua şi coordona c 
forţările lor cu cele ale altor state 
pentru atingerea acestui scop, în con
formitate cu rezoluţia propusă de 
România şi adoptată de către cea de-a 
XXVII-a sesiune a Adunării Generale 
a O.N.U.

Gei doi preşedinţi s-au pronunţat 
în favoarea adoptării de masuri con
crete şi efective care să oprească cursa 
înarmărilor şi au exprimat dorinţa de 
a  se ajunge la un acord rapid în do
meniul dezarmării şi ca resursele eli
berate în acesţ fel să fie destinate 
dezvoltării economice şi sociale.

Preşedintele Republicii Socialiste 
România a dat o înaltă apreciere Tra
tatului de la Tlatelolco, Republica 
Columbia fiind semnatară a acestuia, 
prin care s-a hotărât ca America La
tină să constituie o zonă denucleari- 
zată, şi sprijină respectarea prevederi
lor acestuia. Cei doi preşedinţi consi
deră, în acelaşi timp, că ar fi de mare 
importanţă transformarea Balcanilor 
într-o zonă a păcii şi bunei înţelegeri 
fără arme nucleare.

Cei doi preşedinţi şi-au exprimat sa
tisfacţia pentru dezvoltarea pozitivă 
a procesului de adîncire a relaţiilor 
dintre statele latino-americanc, in di
verse domenii de activitate şi, îndeo
sebi, faţă de contribuţia ţărilor andine 
la acest proces.

Ei au salutat măsurile îndreptate 
spre redobîndirea resurselor naturale 
ale ţărilor din America Latină„ şi se 
solidarizează cu lupta antiimperialistă 
a popoarelor de pe acest continent 
pentru libertate, dreptate socială şi 
un viitor mai bun.

Cei doi preşedinţi şi-au exprimat 
interesul de a se consulta pentru a 
obţine identitatea de scopurj şi poziţii 
în vederea Conferinţei Naţiunilor U- 
nite cu privire la dreptul mării, care 
va avea loc în 1974.

Părţile şi-au exprimau profunda lor 
satisfacţ!: pentru rodnicile convorbiri 
care au avut Ioc şi au constatat că 
vizita preşedintelui Consiliului de Stat 
al Republicii Socialiste România în Re
publica Columbia reprezintă o con
tribuţie deosebit de importantă Ia dez
voltarea relaţiilor de prietenie şi co
laborare dintre cele două ţări şi tot
odată Ia întărirea păcii şi cooperării 
internaţionale.

Preşedintele Nicolae Ceauşescu a 
exprimat vii mulţumiri preşedintelui 
Republicii Columbia, dr. Misael Pas
trana Borrero. guvernului şi poporului 
columbian pentru călduroasa şi cor
diala primire care i-a fose rezervată 
lui, precum şi membrilor delegaţiei 
sale.

Preşedintele Consiliului de Stat al 
Republicii Socialiste România, Nicolae 
Ceauşescu, şi.tovarăşa Elena Ceauşescu 
au adresat o invitaţie .preşedintelui 
Republicii Columbia şi doamnei Pas- 
trana Borrero pentru a efectua o vi
zită oficială în România.

Preşedintele Columbiei va considera 
favorabil această invitaţie în spiritul 
prieteniei care caracterizează relaţiile 
dintre cele două ţări, data acesteia 
urmând a f] fixată pc cale diplomatică.

Evoluţia 
din Chile

după lovitura de stat
Santiago de Chile 13 (Agerpres). —• 

Agenţiile internaţionale de presă ci
tind declaraţia unor martori oculari, 
.precum şi diverse alte surse din ca
pitala chiliana anunţă că rezistenţa 
populară împotriva juntei militare 
continuă, atît la Santiago de Chile, 
cît şi în alte regiuni. Sint semnalate, 
în special, lupte violente în suburbiile 
capitalei chiliene, unde sínt amplasate 
numeroase obiective industriale şi un
de muncitorii, care s-au blocau în u- 
zine, opun o dîrză rezistenţa trupelor. 
Acestea, potrivit agenţiilor de presă, 
întrebuinţează elicoptere, avioane cu 
reacţie, tancuri şi tunuri de calibru 
greu pentru a infringe .rezistenţa* 
muncitorilor, sprijiniţi de studenţi.

Pe de altă parte, în diferite puncte 
ale oraşului sínt auzite explozii şi 
împuşcături. Agenţia United Press In
ternational rulata că mai multe obiec
tive ale poliţiei au fost atacate de sus
ţinători aî Guvernului Unităţii Popu
lare. Lupte puternice între forţele ar
mate şi muncitori au avut loc pentru 
ocuparea unor edificii şi întreprinderi 
importante din capitala chiliana, cum 
ar fi Institutul politehnic şi Fabrica 
„Sumar“. Dc asemenea, .potrivit unui 
purtător de cuvînt al juntei militare, 
citat de agenţia France Presse, au avuu 
loc lupte în jurul sediilor Ministerului 
Muncii şi Băncii Centrale. Agenţia 
Associated Press rulata că, în cursul 
dimineţii de joi, au fost auzite nume
roase schimburi de focuri în diferite 
zone ale capitalei. De altfel, postul de 
radio al armatei, transmiţând din San
tiago de Chile şi captat la Buenos Ai
res, a recunoscut, potrivit agenţiei 
France Presse, că unităţi ale aviaţiei şi 
forţelor terestre au intervenit, îm ace
eaşi dimineaţă, împotriva punctelor 
dc rezistenţă din sudul capitalei. în 
cursul după-amiezii, agenţia United 
Press International relata despre izbuc
nirea unor puternice schimburi dc 
focuri în apropierea Ministerului Apă
rării şi a Palatului prezidenţial. De 
asemenea, s-a anunţat că avioane mi
litare survolau capitala.

Concomitent, agenţiile dc presă in
formează despre extinderea rezistenţei 
în interiorul ţării. In noaptea de 12 
spre 13 septembrie, potrivit agenţiei
A.N.S.A., au avut loc lupte violente 
în aproape toate regiunile chiliene. 
Informaţii care circulă în cercurile di
plomatice sud-americane de la Londra, 
citate de agenţia France Presse, relevă 
că, în sudul ţării, ar, fi în curs de or
ganiza« o rezistenţă armată împotri
va juntei militare, sub conducerea fos
tului comandant-şef al armatei, gene
ralul Carlos Prats. De asemenea, agen
ţia Prensa Latina, citind informaţiile 
unor corespondenţi argentinieni, relevă 
că lideri ai Unităţii Populare depun 
eforturi susţinute pentru organizarea 
rezistenţei armate. Aceeaşi agenţie sem
nalează o mişcare de rezistenţă împo
triva juntei militare în cadrul celei 
de-a cincea divizii a armatei chiliene.

Posturile clandestine de radio care 
emit de pe teritoriul chilian relatează

că, în perioada care a trecut de la in
staurarea juntei militare, s-au înregis- 

, trat peste 1000 de morţi. Muncitorii , 
care opun rezistenţă autorităţilor ile
gale sínt împuşcaţi de militari, du.pă 
c: sínt capturaţi — relevă agenţia 
Prensa Latina. Junta militară a lan
sat .un avertisment sever împotriva 
tuturor acelora care se opun noului 
regim, menţionând că aceştia vor fi 
executaţi după o judecată sumară. în 
toate provinciile, prefecţii numiţi de 
guvernul Unităţii^ Populare au fost a- 
restaţi. Sínt menţinute, în acelaşi timp, 
măsurile de urgenţă introduse după 
lovitura dc stat. Joi la amiază, restric
ţiile de circulaţie au fost ridicate la 
Santiago de Chile, dar numai pentru 
două ore şi jumătate. Unităţi ah: ar
matei, tancuri şi maşini blindate con
tinua să patruleze în  central oraşului. 
Sediul agenţiei Prensa Latina din ca
pitala chiliană a főst incendiat. A fost 
introdusă o strictă cenzură asupra pre
sei şi a celorlalte mijloace de informa
re, fiind autorizate să apară doar 
doua ziare, între care „Mercurio* (cu 
o orientare de extremă dreaptă).

Totodată, agenţia U.P.I. relatează 
despre noi arestări în rîndul militan
ţilor partidelor Unităţii Populare.

In cursul nopţii de miercuri spre 
joi, junta a instaurat, un cabinet mi
nisterial militar. Potrivit agenţiei A.P., 
generalul Augusto Pinochet a fost de
semnat, joi, preşedinte al juntei.

Joi seara, Parlamentul chilian a fost 
dizolvat, iar mandatele deputaţilor a- 
nnlate.

Cu privire
la comunicatul oficial 
al Guvernului Cubei
Havana 13 (Agerpres). — Intr-un 

comunicat oficial al Guvernului Cubei 
se arată că, în cursul zilei de joi. au 
sosit la Havana Mario Garcia Inchau- 
stengui, ambasadorul. Cubei în Chile, 
şi ceilalţi membri ai Ambasadei cuba
neze din Santiago de Chile „expulzaţi 
dc junta militară fascistă, care a răs
turnat Guvernul Unităţii Populare".

împreună cu diplomaţii cubanezi au 
sosit la Havana Beatriz Allende, fiica 
preşedintelui Salvador Allende, precum 
şi funcţionari ai Guvernului Unităţii 

. Populare.

Ruperea relaţiilor 
diplomatice cu Cuba
Santiago de Chile 13 (Agerpres). — 

Junta militară chiliana a anunţat, joi, 
ruperea relaţiilor diplomatice cu Cuba, 
relatează agenţiile Inter Press Service, 
Associated Press şi France Presse.

Proteste în lume în 
legătură cu evenimentele 

din Chile
Lovitura de stat provocată în Chila 

do forţele reacţiunii în cârdăşie cu im
perialismul, care a dus la înlăturarea 
guvernului constituţional, democratic 
şi progresist, la asasinarea mişelească 
a preşedintelui Salvador Allende, a 
stîrnit noi proteste din partea unor 
guverne, organizaţii politice, forţe de
mocratice din diferite ţări ale lumii.

C.C. al P.C.U.S. a dac publicităţii o 
declaraţie în care condamnă cu hotă
rîre acţiunile forţelor reacţionare din 
Chile, încălcarea normelor constituţio
nale, actele dc represiune. împotriva 
partidelor şi organizaţiilor progresiste.

C.C. al P.C.U.S., exprimînd senti
mentele comuniştilor sovietici, ale tu
turor oamenilor sovietici, afirmă soli
daritatea cu Partidul Comunist din 
Chile, cu Partidul socialist, cu cele
lalte partide ale Unităţii Populare, cu 
toţi oamenii muncii din Chile, care, 
în ciuda loviturilor reacţiunii, rămîn 
fideli luptei pentru independenţă, de
mocraţie şi progres social, acelor idea
luri nobile, pentru caro au militat cu 
curaj Salvador Allende, Guvernul Uni
tăţii Populare, oamenii muncii din 
Chile.

Intr-un comunicat difuzat la Roma 
se arată că guvernul italian, aflînd

cu profund regret că guvernul' consti
tuţional din Chile a fost răsturnat de 
o_ lovitură de stat şi că în cursul tra
gicelor evenimente care s-au produs 
la Santiago preşedintele Salvador 
Allende şi-a găsit moartea, îşi exprima 
profunda > tristeţe pentru dispariţia 
preşedintelui'^ chilian. Guvernul italian 
condamnă în_ modul cel mai ferm 
violenţa în viaţa politică.

Şeful statului mexican, Luis Ecbe- 
verria, şi-a exprimat profundul regret 

‘ faţă de lovitura militară organizată 
împotriva guvernului constituţional al 
preşedintelui Allende. El a exprimat 
solidaritatea guvernului şi poporului 
mexican cu poporul chilian, precum 
şi speranţa că acesta va reuşi să regă
sească calea democratică şi paşnică pe 
care şi-a ales-o în urmă cu trei ani.

Fidel Castro, primul ministru a-1 
Guvernului Revoluţionar al Cubei, a- 
f lap într-o vizîtl oficială la Hanoi, 
a condamnat energio lovitura de stat 
militară din Chile, calificată ca o 
„agresiune a forţelor reacţionare*. El 
şi-a exprimat speranţa că acest act 
condamnabil nu va putea înfrânge 
mişcarea revoluţionară care se extin
de în America Latină.

Mari demonstraţii 
de protest

In numeroase capitale ale lumii au 
avut loo mari demonstraţii organizate 
în semn de protest faţă de lovitura dc 
6tat militară din Chile.

Peste 60CC0 de persoane au parti
cipat miercuri, la Paris, la o amplă 
manifestaţie dc solidaritate cu poporul 
chilian, organizată de partidele comu
nist şi socialist, Confederaţia Franceză 
şi Democratică a Oamenilor Muncii 
(C.F.D.T.) şi Confederaţia Generală a 
Muncii (C.G.T.). . Printre manifestanţi 
se aflau Georges Marchais, secretarul 
general al P.C.F., şi Francois Mitter
rand, secretar generai al P.S. Francez. 
•La sfârşitul manifestaţiei, s-a dat citire 
unei moţiuni comune a Partidului 
Comunist Francez şi Partidului Socia
list Francez care condamnă „lovitura 
de stat a liderilor militari de dreapta“

şi care proclamă că Guvernul Unităţii 
Populare „a respectat, apărat şi dez
voltat“ democraţia în Chile,

O manifestaţie similară a avut loc 
ia Roma, la chemarea Partidului Co
munist, a Partidului Socialist, precum 
si a centralelor sindicale. Peste 12 300 
de manifestanţi, purtând în fruntea 
lor. ua portret al lui Salvador Allen- 
de, au demonstrat în tăcere pe stră
zile capitalei italiene, în memoria pre
şedintelui chilian, în sprijinul poporu
lui acestei ţări. „Aliende — o ide: 
care nu moare* — era scris pe o u- 
riaşă pancartă purtată de demonstranţi.

In cadrul manifestaţiei, au luat cu- 
vîntul. lideri ai partidelor participante, 
afirmînd solidaritatea poporului ita
lian cu poporul chilian şi lansînd un 
apel la unitate contra uneltirilor im
perialismului.
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